
Понеделник
5 юли 2010, брой 124 (4935)

цена 1.50 лева

Има интерес за наемане на 
5 от 14-те плажа, за които 
МРРБ обяви повторни тър-
гове за отдаване под наем

USD/BGN: 1.55868  

-1.75% 
Българска народна банка

EUR/USD:  1.25480  

     +1.78%
Българска народна банка

Sofix: 370.70  

    -0.20% 
Българска фондова борса

BG40: 106.00     

-0.70%
Българска фондова борса

Компании ▶ 11
Новини ▶ 8
Още 5 плажа 
очакват 
наематели 

Капитализацията на 
“Петрол” се стопи 
с 43 млн. лв. за ден

Новини ▶ 9

България преговаря за изтребители F-16
Тенденции ▶ 18-19

И футболът не е имунизиран от фалит
България може да 
закупи американски 
изтребители F-16 втора 
употреба. Критериите 
за търга за доставка на 
самолети ще са готови 
през 2011 г. 

Петте водещи 
първенства 
на Стария 
континент 
отчитат обща 
загуба от 566 
млн. EUR през 
последната 
година

компании - 11

ТурисТическияТ кошмар 
“Бургас - александруполис"

Хотелиерите очакват най-малко 10% спад 
на туристи, ако проектът бъде реализиран  
▶ 4-5
Правителството търси руски грешки по проекта, 
които ще позволят на България да се откаже без 
неустойки  ▶ 6
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Печеливш
Георги Самуилов

Губещ
Борис джонсън

Собственикът на групата компании “Инса” Георги Самуилов 
беше избран за “Бизнесмен на годината” за 2009 г. в Пловдив 
и региона. Той получи наградата на десетото издание на 
ежегодния конкурс, организирано от “Хермес медия” и общи-
на Пловдив. Наградата беше присъдена на Самуилов зара-
ди инвестицията от 28 млн. EUR в първата по рода си у нас 
инсталация за производство на горива от типа сероочист

Около 3 млн. пътуващи ще бъдат засегнати от планирана-
та 48-часова стачка на служителите в лондонското метро. 
Тя ще струва на Лондон 100 млн. GBP. Членовете на профсъю-
за на работниците в железопътния, морския и градския 
транспорт ще започнат стачните си действия, тъй като 
преговорите са се провалили. Стачката няма да доведе до 
споразумение, смята кметът на Лондон Борис Джонсън.

Петък
2 юли 2010, брой 123 (4934)

цена 1.50 лева

Компанията получава с 
15% по-малко за поддръж-
ката на системите на фи-
нансовото министерство

USD/BGN: 1.58649 

-0.46%
Българска народна банка

EUR/USD:1.23280  

     +0.46%
Българска народна банка

Sofix: 371.46  

    -0.42%
Българска фондова борса

BG40: 106.75     

+0.34%
Българска фондова борса

Компании ▶ 14
Компании ▶ 11
плащанията за 
„Информационно” 
продължават 

Въвеждането на 
БДС за храните 
ще увеличи 
цената им 

Тема на деня▶ 4-5

Бавно, но все 
пак напред

Новини▶ 7

Свързването на касовите апарати с НАП 
ще струва 100 млн. лв. на бизнеса  

Плановете на 
Столичната община 
за развитие на 
градския транспорт 
ще модернизират 
много малка част от 
системата

Според 
приходната 
агенция магазини 
за хранителни 
стоки и барове 
крият 70% от 
оборотите си

През първите пет месеца на тази година са продадени 7165 нови коли, което е 42.4% спад 
на годишна база. За последно подобни продажби бяха регистрирани през 2003 г.  ▶ 12-13

 години
 назад

Мнения

Нормално е пазарът на 
автомобили да се свие 
заради кризата. Най-
хубавото в създалата 
се ситуация е, че заради 
спада на продажбите 
вносителите свалиха и 
нормализираха цените. 

stoyan 

Спадът на пазара на 
автомобили беше най-
очакваното в създалата 
се ситуация. Голяма част 
от хората се чудят как да 
оцелеят, а за това надали 
им трябва кола.

Марин николов

Дори и сега, при тези 
цени, бих се замислил дали 
да си купя нов автомобил. 
Първо, скъпи са. Второ, 
българските пътища не 
са много-много за нови 
коли. 

Станислав

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Евровотът беше 
репетиция за парла-
ментарните избори, 
политици и анализа-

тори вече се притесняват 
какво ли би се случило, ако 
и след 5 юли имаме подобна 
пъстра картина от партии

2 Една политическа 
криза би довела до 
забавяне хода на 
реформите и ико-

номическата активност 
реформите и икономическа-
та активност

3 След евроизборите 
задачата на социо-
лозите ще бъде 
тежка - да предуга-

дят дали на предстоящи-
те парламентарни

Добрата новина, на 
която не се радваме
Фонд „Тютюн” има нов шеф. 
А защо чак сега? Досегашният 
главен секретар във фонда Георги 
Цачев е новият изпълнителен 
директор. А досегашният му на-
чалник - Гюрсел Емин, е поискал 
да бъде освободен от длъжността 
по „семейни причини”. Това твър-
ди официалното съобщение на 
Министерството на земеделието и 
горите. За всички е ясно, че причи-
ните съвсем не са семейни. 

Политически сървайвър
Оцеляването на Емин на поста 
до този момент е дори малко 
странно. Той оглави фонда през 
ноември 2005 г., след като беше 
предложен за поста от тогаваш-
ния земеделски министър от ДПС 
Нихат Кабил. Повече от логично 
беше Емин да бъде подменен 
бързо от новите управляващи. Не 
за друго, а защото Бойко Борисов 
обеща преди изборите да извади 
ДПС от властта. 
Преди време в медиите се появи 

информация, че министър Миро-
слав Найденов е поискал да увол-
ни шефа на фонд „Тютюн” още 
в началото на мандата, но е бил 
помолен да не го прави. Молбата 
дошла лично от вътрешния минис-
тър Цветан Цветанов. А мотивът 
- да не се пречи на предстоящо 
разследване на ДАНС във фонда.

на мушка  
В началото на годината Емин и 
длъжностни лица от ведомството 
бяха разследвани и от прокурату-
рата по подозрения за злоупотре-
би във фонда, при които големи 
премии са били раздадени на 
фиктивни тютюнопроизводители 
между 2005 и 2007 г. Премиерът 
Борисов заяви категорично, че 
ще смени цялото ръководство на 
фонда веднага след проверката. 
Злоупотреби обаче така и не бяха 
доказани, а от заканата на Борисов 
минаха пет месеца. Емин продъл-
жи да бъде шеф. Вероятно не по 
семейни причини. 

надценяване
Наскоро един бивш шеф на фонд 
„Тютюн” - Ергин Емин, комен-
тира за в. „Пари”, че възможните 
измами във фонда много трудно 
може да бъдат доказани, освен от 
специалисти в областта, поради 
спецификата им. 
Дали липсата на обвинение е 
свидетелство за подобна слабост 
на разследващите, или причи-
ната се крие другаде, засега не 
знаем. Ако обаче правителството 
е задържало по-дълго на поста 
Гюрсел Емин, очаквайки сигур-
но обвинение и присъда срещу 
него, то явно министър Цвета-
нов е надценил силите, с които 
разполага.

В крайна сметка, ако семейните 
причини на Гюрсел Емин бяха 
възникнали близо година по-рано, 
със сигурност положението на 
този и без това твърде проблемен 
сектор нямаше да бъде по-лошо, 
отколкото е сега.

Ако семей-
ните причи-
ни на Емин 
бяха въз-

никнали близо го-
дина по-рано, по-
ложението на този 
сектор нямаше да 
бъде по-лошо
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цитат

Oтделенията с по-възрастни лекари 
са рискови. Във всички болници и 

отделения, в които работят лекари над 60 г.,  
да започне обучение на млади специалисти

Число на деня

3.77
млн. лв. ще инвестира ЧЕЗ в изграждането на 55 енергий-

ни обекта в Западна България. Началото на реализацията 
им е предвидено за този месец

▶

 анна-Мария Борисова, министър на здравеопазването

дайте си бележника

“Много добър” с тенденция за “Отличен”

Седмица преди финала

Ако се разберем с 
руснаците така, както 
аз искам,  
ще си пиша шест,” 
оцени се премиерът

Министър-председателят 
Бойко Борисов постави 
оценка на своето управле-
ние за първата една година, 
в която е на власт - “много 
добър 5”. Но отличният 
успех не е далеч. Бори-
сов ще пише “шест” на 
правителството, ако бъде 
постигнато споразумение с 
руснаците по енергийните 
проекти, което да е според 
неговите желания. Само-
оценката Борисов направи 
след мач в чест на футбо-
листа Атанас Михайлов. 
На 5 юли 2010 г. той щеше 

да навърши 61 години.

критерии
Поставената много добра 
оценка за едногодишния 
труд на управляващите 
не е според общественото 
мнение или независими 
анализи. Тя е съставена 
на база на критерии, оп-
ределени от премиера.  
Балообразуваща за него 
е работата на Министер-
ството на земеделието и 
храните, което спря за-
менките на горите и въве-
де стандартизирането при 
храните. Похвали и спи-
рането на магистралните 
грабежи и проведените 
акции срещу организи-
раната престъпност. И 
подчерта добрата работа 
по еврофондовете.  

Путин ме 
разбира 

по-добре от 
българските 
политици от 
опозицията

Германският канцлер ангела Меркел по време на четвъртфиналната среща 
между Германия и аржентина(4:0). “Това просто беше поразително”, заяви тя 
след победата на Бундестима. на полуфиналите на световното първенство в 
рЮа ще играят Германия - испания и Уругвай - Холандия

▶

Бойко Борисов, 
министър-председател

България - русия
Утре в София пристига 
първият вицепремиер на 
Русия Виктор Зубков, за 
да обсъди трите големи 
енергийни проекта АЕЦ 
“Белене”, “Южен поток” 
и “Бургас - Александрупо-
лис”. “Условията ги поста-
вяме ние в този момент”, 
обясни Бойко Борисов. 

Премиерът Бойко Борисов взе участие в среща в чест на футболиста  
атанас Михайлов
▶
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Туризмът ще бъде особено 
засегнат, ако петролопро-
водът “Бургас - Алексан-
друполис” се реализира и 
може да доведе до минимум 
10% спад на туристите. Това 
твърди браншът, който от 
години опитва да се про-
тивопостави на проекта. 
Негативното отношение на 
премиера към петролопро-
вода сега събуди надеждите 
на хотелиерите по Южното 
Черноморие, че проектът 
ще се отложи. Близо 3 млрд. 
EUR годишно влизат в дър-
жавната хазна от туристи-
ческата индустрия, докато 
очакваните ползи от проек-
та са едва 30 млн. USD от 
транзитни такси. Неразумно 
е да се рискуват тези прихо-
ди, категорични са те.

Какви може 
да са щетите
Някои хотелиери прогно-
зират 10 до 30% спад на 
туристите за най-близки-
те до Бургас курорти, ако 
проектът се реализира. По 
думите на Елена Иванова, 
председател на Съюза на 
собствениците в Слънчев 
бряг, е много трудно да се 
прогнозира точната цифра, 
но като цяло очакванията 
им са в тези граници. Но 
ако се сбъдне най-големият 
страх на бранша и се стигне 
до петролни разливи, то 
цялата туристическа ин-
дустрия по Южното Чер-
номорие може да бъде още 
по-сериозно засегната. За 
разлика от Гърция, друга-
та страна по проекта, ние 
нямаме хиляди километри 
брегова ивица и стотици 
дестинации. По Южното 
Черноморие е съсредото-
чена по-голямата част от 
легловата база, оттам идват 
и повечето приходи от мор-
ски туризъм. 

Особено стреснати са 
по-малките селища като 
Черноморец, където се 
разчита само на туризъм 
и риболов, а половината 
жители са теглили кредити, 
за да превърнат къщите си 
в семейни хотели. Подобно 
е и в по-богатите, но също 
изцяло зависими от туризма 
общини - 90% от бизнеса в 
Созопол и Несебър и 60% от 
този в Поморие са свързани 
с туризма. Защо трябва да 
изгоним кокошката, която 

Туристическият кошмар 
“Бургас - Александруполис”
Поне 10% спад на туристи и загуби от стотици милиони евро 
очакват хотелиерите, ако проектът бъде реализиран

Не по-малко притеснителен 
е и фактът, че самият тръ-
бопровод ще минава през 
редица защитени терито-
рии в Странджа, където за 
построяването му трябва да 
бъдат изсечени 130 метра 
широки просеци от близо 
150 км гора. Тръбата ще 
преминава през или много 
близо и до територии от 
“Натура 2000”, където гнез-
дят много редки защитени 
птици (пътят Виа Понтика) 
и се намират редица защи-
тени растения. А с тези 
дадености също се развива 
туризъм, макар и не масов. 

Проблем е, че в проекта 
не са опоменати никакви 
екоклаузи. Логично е да се 
пита кой ще плати мили-
оните, нужни да се изчисти 
едно нефтено петно, кой 
ще поеме отговорност, ако 
петното достигне турските 
брегове например, кой ще 
обезщети загубите на биз-
неса и т.н.

В другия край на тръбата 
- в Александруполис, също 
има притеснения, че неф-
топроводът ще застраши 
туризма и екоравновесието. 
И това е така, но Алексан-
друполис вероятно ще бъде 
пожертван, тъй като дохо-
дите от огромния гръцки 
танкерен флот, който ще 
извозва нефта оттам, са 
значителни. За разлика от 
Гърция България не е край-
на точка, а само транзитен 
коридор по проекта, без 
подобни възможности за 
приходи от него.  

всички 
срещу тръбата
Държавата ще убие ту-
ризма, ако се реализира 
петролопроводът “Бургас 
- Александруполис”. Зад 
това твърдение се обедини 
браншът и подписа обща 
протестна декларация сре-
щу проекта още преди две 
години, която беше пре-
подписана и през февруари 
2010 г. По думите на Елена 
Иванова, “за да напомним, 
че не сме отстъпили от 
позицията си”. Въпреки 
липсата на икономическа 
логика държавата играе-
ше на страната на тръбата. 
Досега. Изначално твърдата 
позиция на премиера Бори-
сов вече омекна до “чакаме 
международна екооценка”, 

Разбира се, че е при-
теснителен фактът, 
че ще се работи с нефт 
в морето. По-лошото 
е, че съвсем не са ясни 
техническите параме-
три на този проект, ни-
кой не ги е потвърдил 
и не ги е представил с 
подробности. 

Ако технологията 
е рискова, ако има 
разливи, тогава да, със 
сигурност туризмът 
ще пострада. Виждате 
и какво се случва в 
Мексиканския залив и 
какъв ефект има това. 
Но никой все още не 
може да прогнозира 
какъв отлив на турис-
ти би предизвикал 
този проект. Всичко 
е още в рамките на 
хипотезата.

Може да има положителен ефект

Ако заедно 
с петроло-
провода се 

работи и по проек-
ти за подобряване 
на цялостната 
инфраструктура в 
региона, от тръбата 
може и да има поло-
жителен ефект

Калин Сутев, 
представител на германския 
туроператор ITS за България

Обикновено, когато 
по света се реализират 
такива големи проекти, 
те вървят и с други про-
екти за подобряване на 
инфраструктурата. Вие 
знаете, че това за нас е 
проблем. 

Инфраструктурата по 
цялото Черноморие е 
недостатъчна на фона 
на толкова много хоте-
ли. Така че ако заедно 
с петролопровода се 
работи и в тази насока 
и ако рискът от аварии 
се сведе до минимум, 
тогава проектът може 
и да има положителен 
ефект. 
Но, повтарям, засега 
нищо не се знае. Повече 
ми се иска да вярвам, че 
нещата ще се развият в 
положителна насока. 

но според него тя със сигур-
ност ще бъде отрицателна и 
това събуди надеждата, че 
разума ще надделее и про-
ектът ще бъде спрян дори с 
цената на неустойки. 

След подписването на до-
говора за създаването на 
Международна проектант-
ска компания през март 2007  
в Бургас започна истинска 
медийна и пропагандна бит-
ка срещу проекта. Местните 
власти логично подкрепиха 
хората и бизнеса. Органи-
зираните референдуми в 
Бургас, Созопол, Поморие 
показаха, че над 95% от гла-
сувалите са против проекта. 
На този фон мълчанието на 
властта тогава за техниче-
ските параметри на проекта, 
за възможните ползи и ри-
скове допълнително засили 
страховете. И досега никой 
не е изяснил официално 
тези въпроси.

Жертви, но не съвсем
Доста хора биха попитали 
откога хотелиерите стана-
ха такива еколози и защо 
не протестираха срещу 
собствените си грешки и 
безогледни нарушения  - бе-
тонирането на крайбрежия-
та, незаконните строежи в 
защитени зони, изсичането 
на гори, замърсяването на 
морето с отпадни води... И 
те имат право. Но дори този 
не особено невинен бранш 
знае докъде стигат грани-
ците на поносимостта - до 
ръба на петролното петно. 

Едно е сигурно: Бургас и 
туризмът са против проек-
та. Както и огромна част от 
населението на България. 
Дори изявени антифенове 
на премиера го подкрепиха 
за решението. 

3
▶ млрд. eUR 
доближават 
годишните приходи 
от туристическата 
индустрия в държавния 
бюджет

снася златното яйце, чудят 
се и кметове, и хотелиери, а 
и всички жители там. 

Страхове
Основните притеснения са 
свързани с остарялата и 
рискова технология за прех-
върляне на нефта директно 
в морето. Но и отвъд този 
риск хотелиерите смятат, че 
самият факт, че в залива ще 
се работи с нефт, ще удари 
имиджа на дестинацията. 
Още повече че в момента 
като бекграунд стои случ-
ката с разлива в Мексикан-
ския залив, а световното об-
ществено мнение е особено 
изострено по темата. 

Дори всичко да е стопро-
цента безопасно, на кой 
турист би му харесало да 
съзерцава на хоризонта стена 
от десетки гигантски петрол-
ни танкери, питат хотелиери-
те. И правят сметки, които 
показват, че дори да загубим 
само 10% от туристическия 
пазар, това се равнява на 300 
млн. EUR по-малко в бю-
джета. Което е с десет пъти 
повече от транзитната такса 
от 30 млн. USD. 

Чуждите туроператори, 
които водят основните ту-
ристи по Черноморието, 
засега не могат да прогно-
зират какво точно би се слу-
чило. Според Калин Сутев, 
представител за България 
на германския туроператор 
ITS, проблемът е, че засега 
не са ясни параметрите на 
проекта. Той казва, че раз-
ливите определено ще са 
проблем, но от друга страна, 
ако паралелно с този проект 
се реализират допълнителни 
проекти за подобряване на 
цялостната инфраструктура 
в региона и ако технология-
та е сигурна, това може да 
има и положителен ефект.

Екологията
Опасността от петролни 
разливи, макар и най-сери-
озната, не е единствената. 

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

30
▶ млн. USD ще са 
годишните приходи 
от транзитна такса, 
ако петролопроводът 
се използва на пълен 
капацитет

90
▶ процента 
от бизнеса в 
някои селища по 
Черноморието е 
пряко или косвено 
свързан с туризма

 Ако проектът “Бургас - Александруполис” се осъществи,                                       през Бургаския залив ще преминават минимум 35 млн. тона нефт годишно. Сега количеството е само 7 млн. тона за бургаската рафинерия. Нефтено пристанище номер 
едно в Европа или чиста туристическа дестинация? Това                                  е въпросът, който стои пред управляващите  снимка bloombeRg
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Разтоварването на 
нефт от танкер на буй 
в морето не е безопас-
но и вече почти не се 
прилага по света 

Основният проблем спо-
ред противниците на про-
екта е, че той предвижда 
прехвърлянето на нефта 
от танкерите към тръбо-
провода да става направо 

на място в морето. 

Монобуй
Технологията се нарича 
монобуй. При нея нефтът 
от танкерите се изпомпва 
в няколко големи 70- или 
80-тонни шамандури. Това 
става чрез меки връзки - 
шлангове, чрез които тан-
керът се скачва за буя. По 
също такива шлангове се 
транспортира и нефтът от 

буя към тръбата на брега.
Експертите, запознати с 

технологията, са единодуш-
ни, че тази техника е най-
евтината, но тя е остаряла, 
рискова и вече почти не се 
среща. Шланговете реално 
са единствената преграда 
между нефта и водата. При 
това доста крехка преграда. 
Особени опасности крият 
лошото време, факторът чо-
вешка грешка, опасността 

свръзката да бъде наранена 
от котвите на други кораби. 

Разливи ще има
Световната практика по-
казва, че разливите са неиз-
бежни - било от танкерите, 
било от буйовете. 

Те се случват навсякъде, 
където се работи с нефт. На-
ричат ги технически разли-
ви - с обеми под 7 тона. Едно 
от малкото места в Европа, 

където има такъв действащ 
буй, е на английския бряг до 
рафинерията “Конофилис”. 
По данни на английската 
морска администрация 4-5 
разлива годишно има от 
буя. Бургаският залив оба-
че е характерен със своята 
затворена циркулация на 
вода. Това означава, че ако 
се случи разлив, той няма 
да се разпръсне в открито 
море, а ще се насочи право 

към брега.
Ако проектът се реали-

зира, Бургас ще стане най-
натовареното откъм петрол 
място в Европа. Милион 
барела дневно, или до 700 
танкера на година ще ми-
нават през залива. Сега 
най-голямото европейско 
нефтено пристанище е Ро-
тердам. В Холандия обаче 
има 200 стационарни кея и 
нито един буй.

Понеделник 5 юли 2010  pari.bg

Този проект е безумие 
- да се разтоварва 
нефт в открито море. 
И колкото и да обясня-
ват, че технологията е 
безопасна и няма да има 
разливи, просто никой 
няма да повярва. А ако 
има разливи, туризмът 
си заминава. Това са 
3 млрд. EUR приходи 
в бюджета, огромната 
част от които идват от 
морето. Това е и прехра-
ната на много хора. 60% 
от бизнеса в Поморие е 
пряко свързан с туризма.
 
Никой нищо не ни 
обяснява. Нито преди, 
нито пък сега. Нека да 
ни обяснят конкретно 
какво ще спечелим и 
какво ще загубим с този 
проект. Неясните при-
казки за геополитически 

Петролопроводът е безумие

Реализи-
рането на 
проекта ще 

има негативен 
ефект върху туриз-
ма. Очаквам поне 
10 до 30% спад на 
туристите

Георги Тръпков, 
хотелиер и председател на Съ-
юза на хотелиерите в Поморие, 
член на сдружение “Чисто море”

интереси не са доста-
тъчни. Това са въздушни 
аргументи. 

Вече знаем, че пред-
лаганата технология е 
най-евтината и най-
рисковата. Разливите 
няма да засегнат само 
морския туризъм. Това 
ще е удар по имиджа на 
цялата страна. Хората и 
без това са наплашени 
от случаи като разлива в 
Мексиканския залив. 

И не само разливите. 
Десетките танкери и 
инсталациите около тях 
ще пречат на рибо-
лова, на разходките с 
корабчета. Най-малкото 
ще е грозна гледка пред 
туристите.
Искрено се надявам този 
проект да бъде отложен. 

Технологията е евтина, но остаряла и рискова 

С решението си 
премиерът защити 
жителите на Бургас 
и се вслуша в мнени-
ето на гражданското 
общество. Това е добър 
финал на водената от 
нас тригодишна битка 
срещу тръбопровода!

Приоритетни за 
нашата община са 
проекти, свързани с 
развитието на туризма 
и леката промишле-
ност, а не такива, които 
застрашават околната 
среда, като петро-
лопровода “Бургас 
- Александруполис”. 
Мнението ми не се 
е променило и то 
съвпада с позицията на 
туристическия бранш. 
Бургас е изключител-
но чувствителен по 

Бургас е против тръбата

Приоритетни 
за нашата 
община са 

проекти, свързани 
с развитието на 
туризма и леката 
промишленост, а 
не такива, които 
застрашават окол-
ната среда

Димитър Николов,
кмет на община Бургас

отношение на екологи-
ята си. Нашият залив е 
най-красивият по Бъл-
гарското Черноморие 
и хората с основание 
смятат, че тази природ-
на даденост трябва да 
се опази. 

Към днешна дата про-
дължава да стои про-
блемът с изключително 
оскъдната информация 
за реалните параметри 
на проекта. Дейст-
вителността показва, 
че мощни световни 
икономики като САЩ 
не може да се справят 
с петролни разливи, 
какво остава за нас. Не 
си заслужава заради 
малките приходи от 
транзитни такси да се 
рискува екологичното 
бъдеще на региона.

 Ако проектът “Бургас - Александруполис” се осъществи,                                       през Бургаския залив ще преминават минимум 35 млн. тона нефт годишно. Сега количеството е само 7 млн. тона за бургаската рафинерия. Нефтено пристанище номер 
едно в Европа или чиста туристическа дестинация? Това                                  е въпросът, който стои пред управляващите  Снимка bloomberg
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Трайков и Овчаров в задочен спор заради договорите с “Газпром”

Дипломация
Реакциите на 
Москва и Атина 

след изказванията на 
Бойко Борисов за “Бургас 
- александруполис” в оста-
налите две държави реаги-
раха сдържано, но с притес-
нение. Руският енергиен 
министър сергей Шматко 
съобщи, че страната му 
очаква официалната пози-
ция по въпроса, и отказа да 

▶

коментира. 
В Москва обаче беше 

сформирана специал-
на работна група между 
министерствата на енер-
гетиката и на външните 
работи, която да подгот-
ви отговор при евенту-
ален български отказ от 
проекта. 

Преди две седмици Русия 
изтегли търговския си 
представител от Бълга-
рия, което беше оценено 
от опозицията като след-

▶

▶

ствие на говоренето в пра-
вителството.

В атина депутати от 
нова демокрация обвиниха 
управляващите от ПасОК, 
че не са направили нищо по 
въпроса за тръбата. 

По този повод представи-
тел на гръцкото правител-
ство съобщи, че в кратки 
срокове ще бъде подготве-
на позиция, която ще бъде 
представена при “дипло-
матическа инициатива” в 
България.

▶

▶

Решението на правител-
ството за “Бургас - Алек-
сандруполис” зависи от 
още един фактор освен 
екооценката, която трябва 
да бъде изготвена до фев-
руари следващата година. 
Експерти към кабинета 
проверяват за евентуални 
нарушения от страна на 
Русия на споразумението, 
подписано от Москва, Со-
фия и Атина. Ако такива 
бъдат открити, България 
ще може да се оттегли 
от проекта, без да дължи 
неустойки, каза финан-
совият министър Симе-
он Дянков по време на 
петъчния парламентарен 
контрол. Междувременно 
“Интерфакс” съобщи, че 
руският вицепремиер Вик- 
тор Зубков ще пристигне 
на посещение в София във 
вторник.

Кредит вместо  
проектно  
финансиране 
Москва е предложила на 
страните промяна в на-
чина на финансиране на 
проекта, който се пред-
вижда да струва 2 млрд. 
EUR. В споразумението 
за “Бургас - Александру-
полис” е записано, че най-
подходящият вариант е 
проектно финансиране, 
като Международната 
проектна компания тряб-
ва да изготви схема за 
него. По думите на Дянков 
такава още няма. Руското 

предложение е схемата да 
бъде променена и финан-
сирането да е с корпора-
тивен заем, който МПК да 
вземе за строителството 
на тръбата. Мажоритарен 
собственик в компанията 
е Русия с 51%, а България 
и Гърция притежават по 
24.5%. “Нашите експер-
ти подготвят мнение от 
гледна точка нарушено 
ли е вече от руска страна 
споразумението”, съобщи 
Симеон Дянков. Според 
него смяната на финан-
сирането не е в интерес 
на България. Ако има 
нарушения, българската 
държава няма да дължи 
никакви неустойки при 
евентуален отказ от про-
екта. Дянков коментира, 
че руското предложение 
заедно с информацията, 
че за тръбопровода не 
може да бъде осигурено 
необходимото количество 
петрол, поставя под въ-
прос икономическата це-
лесъобразност на проекта. 
Експертите ще анализират 
също неговата ефектив-
ност, норма на възвръ-
щаемост, законосъобраз-
ност и анализ на риска, 
съобщи още финансовият  
министър.

Денят Х е  
през февруари
В началото на юни пре-
миерът Бойко Борисов 
обяви, че страната ще се 
откаже от “Бургас - Алек-

Правителството търси руски грешки 
по “Бургас - Александруполис”
Евентуални нарушения ще позволят 
на България да се откаже  
от тръбата, без да дължи неустойки

Без газовите договори 
на БСП сега цената на 
природния газ щяла 
да е с 30% по-ниска, 
каза Трайков

Ако предишното правител-
ство не беше подписало но-
ви договори за доставка на 
природен газ, сега цената 
му щеше да е 30% по-ни-
ска, обяви министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков. 
Той е на обиколка в голе-
мите заводи, които работят 
с природен газ. В същото 
време предшественикът му 
Румен Овчаров отново каза, 
че не е имало възможност 
договорите да не бъдат под-
писани.

Размерът на  
“дивидентите”
Бившият и настоящият 
енергиен министър влязоха 
в задочен спор, когато Трай-
ков отново хвърли вината 
за високата цена на газа на 
подписаните по времето на 
Овчаров договори. “Докол-

Румен овчаров, 
бивш енергиен министър,  
БсП

Трайчо 
трябва 

да ми сложи 
портрета - 
защото съм му 
свършил черната 
работа

черната работа, а той обира 
дивидентите. “И не само 
това, ами успя и да се скара 
с Русия”, коментира насто-
ящият депутат от БСП.

Политическа  
репресия
Овчаров обясни, че догово-
рите за газа са политика и 
изграждат нов геостратеги-
чески образ на България. 

“Да се търси отговорност 
за политически решения 
води до политическа репре-
сия”, каза Овчаров по повод 
изказването на премиера 
Бойко Борисов, че ще даде 
подробна справка за дого-
ворите на главния прокурор 
Борис Велчев. Борисов пред-
положи, че проверката на 
прокуратурата ще завърши 
с “много тежко обвинение 
към някои, които са подпи-
сали договорите”. 

Под тях обаче не стои под-
писът на енергийния ми-
нистър, а на директора на 
“Булгаргаз” и Овчаров не 
пропусна да го напомни в 
последните дни.

Филипа Радионова

сандруполис”. По-късно 
се коригира, че преди това 
ще бъде изчакана оценка-
та за въздействие върху 
околната среда. Симеон 
Дянков съобщи, че тя би 
трябвало да бъде готова 
през февруари 2011 г. В 
момента Министерство-
то на околната среда и 
водите очаква доклада на 
възложителя, след което 
експертите трябва да на-
правят оценка. По про-
цедура трябва да бъде 
проведено и обществено 
обсъждане.  

обвинения
Депутатът от БСП и  
бивш строителен минис-
тър Асен Гагаузов съобщи, 
че до момента междуна-
родната проектна компа-
ния е усвоила 40 млн. EUR 
по “Бургас - Александру-
полис”. Според него, ако 
правителството се отка-
же от проекта, ще дължи 
неустойки. Той обяви за 
неверни изказванията на 
премиера Бойко Борисов, 
че една от причините да не 
се строи тръбата е, че нито 
една от трите държави не 
е предвидила средства в 
бюджета. “Никога не се е 
предвиждало такова нещо, 
защото в МПК участват 
шест частни фирми от 
Русия и Гърция и една 
държавна българска, коя-
то обаче не е на бюджетна 
издръжка, каза Гагаузов.

Филипа Радионова

Финансовият министър Симеон Дянков предполага, че Москва е нарушила  
споразумението, като е променила начина на финансиране 
▶

от началото на следващата година се очаква “Газпром” да стъпи директно на 
българския пазар чрез дъщерната си “овeргаз”
▶

кото знам, господин Овчаров 
си е сменил тезата.  Първо 
договорът беше хубав, сега 
вече не е толкова хубав, но 
е трябвало да стане. От моя 
гледна точка нито е хубава 
тази промяна, нито е трябва-
ло да стане, така е решил то-
гавашният министър и тога-
вашното правителство. Факт 
е, че ако не беше направена 
тази промяна, до ден днешен 
цената на газа, на микса, 
който продава “Булгаргаз”, 
щеше да е с 30% по-ниска”, 
каза министърът. По-рано 
през деня Овчаров обяви, че 
Трайков трябва да му е бла-
годарен, защото е свършил сниМКа bloomberg

сниМКа ЕМилия КОстадинОВа
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Идва нова бодра смяна  
нискообразовани младежи
Президентът призова 
да бъдат търсени 
източници на нов 
икономически растеж
Митът, че България разпо-
лага с квалифицирана ра-
ботна ръка, е окончателно 
развенчан. Проучване на 
НСИ за навлизане на мла-
дите хора на пазара на труда, 
показва, че през  2009 г. 
25% от хората между 15 и 
34 навършени години са с 
основно и по-ниско образо-
вание. Поколението, което 
идва, е нискообразовано и 
това трябва да се има пред-
вид при изработването на 
стратегии за развитие на 
българската икономика, за-
яви Мариана Коцева, пред-
седател на НСИ. Само 20% 
от българите до 34-годишна 
възраст са завършили висше 
образование. Освен това об-
разованите млади хора у 
нас основно намират своята 
първа работа чрез познати, а 
не чрез посредничеството на 
университетите, трудовите 
борси и бюрата по труда, 
заяви още Коцева.

Младите хора са и едни от 
най-потърпевшите от кри-
зата. По данни на НСИ без-
работицата сред младежите 
(на възраст между 20 и 24 г.) 
през първото тримесечие на 
тази година се е увеличила с 
66% спрямо същото триме-
сечие на 2009 г.

Тревожната статистика бе-
ше съобщена на дискусия на 
тема “Заетост в условия на 
криза и предизвикателствата 
на новия растеж”, организи-
рана от президента Георги 
Първанов. 

Смяна на модела
България е изправена пред 
необходимостта от дълбо-
ка промяна на модела на 
заетост, заяви президентът. 

Според него, “ако искаме 
да намерим място сред ев-
ропейския елит или поне да 
достигнем средното ниво”, 
трябва да сменим сегаш-
ния модел на обслужващи 
дейности, на ишлемето, 
свързан с голям разход на 
труд и енергия, с модел, 
ориентиран към развитие на 
енергоспестяващи и високо-
технологични производства, 
където работната ръка е с 
високо ниво на образование 
и квалификация. 

В момента България не е 
само страната с най-ниски 
данъци, както обичаме да 
се хвалим, но и страната с 
най-нископлатената работ-
на ръка, каза още прези-
дентът. Затова според него 
преследването на целта за 
повишаване на коефициента 
на заетост според Страте-
гия 2020, не трябва да бъде 
количеството, а качеството 
на тази заетост.  Ключовата 
дума тук е нов растеж, каза 
президентът.

Цел 2020
Според Стратегия 2020 до 
2020 г. коефициентът на 
заетост сред хората на въз-
раст между 20 и 64 години 
в страните от ЕС трябва да 
достигне 75%. Това е дости-
жима цел, ако икономиката 
ни излезе на растеж от 2012 
г., заяви министърът на тру-
да Тотю Младенов, който 
също участва в дискусията. 
В момента този коефициент 
за България е 59%, докато 
преди кризата достигаше 
63%. Средното ниво за ЕС в 
момента е 66% коефициент 
на заетост. 

За последните четири ме-
сеца безработицата е падна-
ла с 1%, т.е. 34 хил. души по-
малко са безработните и тази 
тенденция ще бъде трайна, 
ако през следващите месе-
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ци по-активно усвояваме 
средствата по оперативните 
програми на ЕС и ако при-
вличаме инвестиции, които 
не търсят само евтина работ-
на ръка, каза Младенов. 

Скептицизмът  
на бизнеса
В съществуващите пред-
приятия заетостта няма да 
се върне на предкризисните 
нива, заяви на дискусията 
Васил Велев, председател 
на Асоциацията на индус-
триалния капитал. 

За да илюстрира думите 

си той даде следния пример. 
Едно от големите машино-
строителни предприятия у 
нас през ноември 2008 г. е 
давало продукция за 7 млн. 
лв. с персонал от 1200 души. 
През май 2009 г. заради кри-
зата продукцията му пада 
до 2 млн. лв., а персоналът 
е съкратен до 800 души, 
преминали на половин ра-
ботен ден. През май 2010 г. 
предприятието вече е увели-
чило производството си до 6 
млн. лв., но не и персонала и 
продължава да работи с 800 
души, при това понякога се 

полага извънреден труд. Та-
ка предприятието е стигнало 
85% от продукцията си в 
предкризисните времена с 
по-малко хора. И въпреки 
това все още изостава от 
аналогични предприятия в 
ЕС, които постигат тези ни-
ва на производство с 250-300 
души. Този пример според 
Велев не е изключение, а 
правило в България.

В търсенето на нови из-
точници на растеж обаче 
има опасност да залитнем 
в грешна посока, предупре-
ди Велев. Така например 

фокусирането върху про-
изводството на енергия от 
възобновяеми източници ще 
доведе най-малко до двойно 
увеличение на цената на то-
ка. Готови ли сме да понесем 
това, попита Велев. Имаме 
ли и сили сами да развиваме 
нови производства с висока 
добавена стойност, попита 
още той. Според него трябва 
да се търсят области, в които 
имаме сравнителни предим-
ства, и с големите компании 
в тези сектори да правим 
съвместни проекти.

Мила Кисьова

Отпадналите от училище 
излизат скъпо на държавата
В стратегията “Ев-
ропа 2020” се избягва 
един параметър и това е 
заетостта на нискообра-
зованите кадри, който 
е един от факторите за 
младежка безработица. 
До 2020-2030 г. тези 
хора ще бъдат на 30-40 
години. Тях ги няма 
идентифицирани в стра-
тегията и това е нещо 
много сериозно и много 
скъпо в страната. 

Според нашата ста-
тистика 2008-2009 
напълно отпадналите от 
училище деца са 20 хил. 
Какво става по-късно с 
тези хора - те са или на 
социални помощи, сива 
икономика или черна 
икономика - просия, 
проституция, наркотици. 
При най-оптимистичния 
вариант за тях държа-

вата харчи огромни 
средства в програми за 
заетост. Проблемът е 
преди всичко общест-
вен. Аз твърдя, че този 
проблем ще рефлектира 
върху политическия 
живот в страната. 

Всички имат право 
на безплатно образо-
вание, ами тогава да 
имат и задължението за 
завършване на опреде-
лен клас, защото такъв 
е общественият интерес 
напред. 

До края на 2008 г. има 
страшно увеличение на 
програмите за временна 
заетост и тези програ-
ми трябва да се насо-
чат в дейности, които 
произвеждат продукт 
- канализация, горско 
стопанство.

Лалко Дулевски,
председател на Икономическия и 
социален съвет

Аз твърдя, че 
този проблем 

ще рефлектира вър-
ху политическия 
живот в страната

Как да подготвяме кадри, 
като не знаем приоритетите
Университетите пред-
лагат 7000 места повече, 
отколкото е броят на 
дипломиращите се гим-
назисти. Друг е въпросът 
дали такава образовател-
на политика е правилна 
и дали на всеки, който 
завърши гимназия, трябва 
да се осигурява място в 
образователната система. 

Този пазар няма да 
може да удовлетворява 
никого, докато сферата на 
българската икономика 
е такава - това е иконо-
мика без приоритети, без 
стратегия. Как БАН ще 
може да направи рефор-
ма, като не се знае какви 
икономически дейности 
ще се развиват. Като я 
няма тази икономическа 
стратегия, как универси-
тетите да определят колко 
кадри в какви специално-

сти са необходими. 

Например, ако строим 
АЕЦ “Белене”, в следва-
щите четири години на 
нас ще са ни необходими 
4000 ядрени специалисти. 
А ние сега имаме само 
шест места в Техниче-
ския университет. 

Ние имаме какво да 
развиваме, имаме висо-
котехнологични произ-
водства, които обаче не 
се подкрепят.  България 
е имала перфектна 
система на следди-
пломна квалификация 
и преквалификация на 
кадрите и тя трябва да 
бъде възстановена. Това 
трябва да стане съвмест-
но между министерство-
то на образованието и 
Министерството на труда 
и социалната политика. 

Борислав Борисов,  
ректор на Унсс

Пазарът на 
труда няма да 

може да удовлетво-
рява никого, докато 
сферата на българ-
ската икономика е 
такава - това е ико-
номика без приори-
тети, без стратегия

имам сериозни резерви по промените в Кодекса на труда, свързани с изчистването на старите отпуски, 
заяви президентът Георги Първанов. все пак искам да чуя експертите и тогава ще преценя какво ще е отно-
шението към самия закон, заяви президентът

▶

снИмка БоБИ Тошев
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Още пет плажа очакват      наематели
Има интерес за наемане 
на 5 от 14-те плажа, за 
които Министерството 
на регионалното разви-
тие и благоустройството 
(МРРБ) обяви повторни 

търгове за отдаване под 
наем. “За толкова пла-
жове участници са заку-
пили тръжни документи, 
но това не означава, че 
със сигурност те ще кан-

дидатстват. Обикновено 
офертите се подават в 
последния ден”, обясни 
зам.-министър Екатерина 
Захариева. Документи се 
приемат до 12 юли вклю-

Това лято стопанисвани ще 
бъдат 117 плажа от общо 209

Проектите, които 
ще се финансират 
от ЕИБ, отново се 
променят 

До края на годината трябва 
да започне изграждането на 
новото кръстовище на Лъвов 
мост. “Сега е подходящо 
там да започнат дейностите, 
защото участъкът е затворен 
за строителството на втория 
метродиаметър”, коментира 
кметът на столицата Йор-
данка Фандъкова. До 3 го-
дини трябва да стартират 
процедурите за останалите 
4 кръстовища на две нива. 
50% от финансирането за тях 
са осигурени от Европейска-
та банка за възстановяване 
и развитие (ЕБВР). Другите 
средства ще бъдат от бюдже-

та на София. Договорените 
субсидии са 68 млн. EUR, 
такава сума трябва да даде 
и общината. 

Промяна  
в плана
Общината отново преразгле-
да обектите, които трябва да 
се изграждат с отпуснатите 
средства от ЕИБ, и промени 
някои от тях. Te предвиждат 
да не се затваря за строител-
ство кръстовището между 

Общината обеща пет нови кръстовища на         две нива в София 

чително.
Захариева обясни, че ня-

ма оспорване на търгове-
те за отдадените 3 плажа 
от министерството. Както  
в. “Пари” писа, това са “Ру-
салка”, “Кабакум-бисер” и 
“Приморско-юг”. 

Стопанисвани
“В страната има общо 209 
плажа. От тях стопанисва-

ни ще бъдат 117”, съобщи 
директорът на дирекция 
“Концесии” в МРРБ Ми-
лен Топалов. От тях 67 са 
отдадени на концесия, 27 
са отдадени под наем от ми-
нистерството или от област-
ните управители и други 23 
се поддържат от общините, 
в които се намират. Неохра-
няеми ще останат само 72 
плажа. “Не може всички 

плажове да бъдат стопанис-
вани, защото някои от тях 
са в защитени територии, 
други са в обекти, важни за 
националната сигурност”, 
поясни зам.-министър За-
хариева. 

Улеснение
Все пак, както в. “Пари” 
писа, се предвиждат проме-
ни в Закона за управление 

pari.bg  Понеделник 5 юли 2010  

снимка марина ангеловаПлановете за управление на трафика в София предвиждат изграждането на 5 естакади▶

50
▶ процента от сумата, 
необходима за строежа 
на мостовете, ще бъдат 
осигурени чрез европей-
ско финансиране
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Още пет плажа очакват      наематели

Общината обеща пет нови кръстовища на         две нива в София 

България преговаря  
за изтребители F-16

Критериите за 
търга за доставка на 
самолети ще са готови 
през 2011 г. 

България може да закупи 
американски изтребители 
F-16 втора употреба. Този 
вариант е бил обсъждан при 
срещата между министъра 
на отбраната Аню Анге-
лов и главния секретар на 
американските военновъз-
душни сили Майкъл Донли. 
Информацията беше публи-
кувана за първи път на спе-
циализирания сайт F-16.net, 
а по-късно беше потвърде-
на и от Министерството на 
отбраната (МО). По време 
на визитата си в САЩ Ан-
гелов е провел разговор и 
с министъра на отбраната 
Робърт Гейтс. С него са об-
съждали необходимостта от 
развитие на стратегическото 
партньорство между двете 
страни.
 
Многоцелеви  
изтребители
Преди да замине на посе-
щение в САЩ, военният 
министър съобщи, че се об-
съжда министерството да 
закупи нови многоцелеви 
изтребители. Засега не е яс-
но колко военни самолети 
ще бъдат закупени, казаха 
за в. “Пари” от Министер-
ството на отбраната. За да е 
ясно какъв брой многоцеле-
ви изтребители ще бъдат по-
ръчани, трябва да приключи 

прегледът на структурата на 
въоръжените сили, който 
тече в момента. 

Анализ на  
нуждите на ввС
В анализа на структурата на 
въоръжените сили участват 
16 работни групи, в които 
има представители на всич-
ки структури на военното 
министерство и българската 
армия, включително и на 
военновъздушните сили. Ще 
се преценят необходимите 
способности за военновъз-
душните сили като видове 
летателни средства, техния 
брой и бойни характеристи-
ки, казаха от МО. За евен-
туална цена не може да се 
говори в момента, тъй като 
всичко зависи от предложе-
ните оферти и от резултатите 
на анализа, отговориха на 
запитването на в. “Пари”.
 
Конкурс за избор на 
производител
Разговорите със секретаря 
на американските военно-
въздушни сили не означават, 
че ще вземем самолетите 

Нов опит
Плевнелиев 
продава хотел 
“Шампион” 

Хотел “Шампион” в 
софия, който се стопа-
нисва от Държавно пред-
приятие “строителство 
и възстановяване”, се 
продава на търг, обявен 
от регионалния минис-
тър Росен Плевнелиев. 
началната тръжна цена 
е 7 680 000 лв. без ДДс. 
Търгът ще се проведе 
на 3 август в сградата 
на МРРБ. Депозитът за 
участие е 768 000 лв.

Хотел “Шампион” е на 
8 етажа и е разположен 
до спортен комплекс 
“славия”. Разгънатата 
застроена площ е 4618 кв. 
м. сградата е построена 
през 1988 г. Това е трети-
ят търг за продажба на 
имот на “строителство 
и възстановяване”. Пре-
дишните два търга бяха 
за продажба на тере-
ни със сгради в квартал 
“суходол” и не бяха неус-
пешни. 

▶

▶

на черноморското крайбре-
жие, според които ще може 
да се отдават части от пла-
жове под наем. Освен това 
се предвиждат и промени, 
според които търгът да се 
счита за проведен, ако има 
един участник и неговата 
оферта отговаря на изис-
кванията на търга.  Сега 
при това положение търгът 
се приема за неуспешен и 

се обявява повторен.  

Проверки
В момента има проверки 
по плажовете от здравни, 
екоинспектори, ДНСК и 
общините. “Тази година 
концесионерите и наемате-
лите изпълняват по-добре 
задълженията си”, обяви 
Екатерина Захариева. 

Тя не можа да обясни какво 

ще стане с централния плаж 
в Бургас, след като търгът, 
обявен от областния управи-
тел, е бил неуспешен. 

Началната тръжна цена 
е била 254 061 лв., а де-
позитът за участие - цели 
50% от нея. Община Бургас 
няма пари да го поддържа 
през тази година, но ще го 
почиства периодично. 

Красимира Янева

трафика в столицата, са бул. 
“Иван Евстратиев Гешов” 
и бул. “Георги Софийски”, 
при кръстовището на буле-
вардите “Андрей Ляпчев” и 
“Андрей Сахаров”, на бул. 
“Драган Цанков” и Алея 
“Яворов” и на Лъвов мост. 
В рамките на една година 
новите предложения тряб-
ва да бъдат поставени на 
обсъждане пред Столичния 
общински съвет. След което 
одобрение за строителство 
на променените обекти тряб-
ва да се получи и от ЕБВР.

Нов проект ще бъде из-
готвен и за Сточна гара, 
каза главният архитект на 
София Петър Диков. Спо-
ред плана там вероятно съ-
що ще се гради кръстовище 
на две нива. Предвидените 
промени при кръстови-

щето на “Петте кьошета” 
включват само промяна в 
движението на трамвая. 
Той ще се движи на изгра-
дено трасе на по-високо 
ниво, а под него пътят ще 
остане свободен само за 
пътуващите леки автомо-
били. В бъдеще трамваите 
ще бъдат отклонени или 
по бул. “Скобелев”, или по 
бул. “Патриарх Евтимий”, 
обясни още Диков.

Николета Цветкова

136
▶ млн. EUR общо са пред-
видени за построяване-
то на двуетажни кръс-
товища в столицата

оттам, казаха от МО. През 
2011 г. министерството пла-
нира да направи пазарно 
проучване и да разгледа 
оферти от всички произво-
дители на военно оборуд-
ване. Догодина ще бъдат 
определени и конкретните 
критерии и  изисквания за 
провеждане на конкурс за 
доставка.  Първите доставки 
на изтребителите може да 
се очакват през 2015 г. Това 
означава, че средствата за 
новите изтребители ще бъ-
дат осигурени от бюджетите 
за следващите години. 

в наличност
В момента България разпо-
лага с 16 изтребителя Миг-
29 и 21 изтребителя Миг-21. 
Миг-29 бяха модернизирани 
наскоро и ще може да се из-
ползват до 2030 г. Предстои 
Министерството на отбра-
ната да подпише договор за 
поддръжка на МиГ-29, който 
беше забавен за известно 
време поради липса на фи-
нансиране. Употребата на 
Миг-21 обаче трябва да бъде 
спряна през 2012 г. 

Пета ключова комисия  
е с намален състав
Последно 
управляващите 
свиха членовете на 
антимонополния 
орган

Членовете на Комисията за 
защита на конкуренцията 
вече ще са петима вместо 
седем. Това гласува парла-
ментът на второ четене.  

Това е петата комисия, 
чийто състав е намален. 
Преди това депутатите одо-
бриха свиването на члено-
вете на КФН, Комисията за 
регулиране на съобщени-
ята, Съвета за електронни 
медии и Държавната коми-
сия за енергийно и водно 
регулиране. Членовете на 
антимонополния орган ще 

са с двама души по-малко - 
от 7 на 5. Ще има само един 
заместник-председател, а 
не както досега - двама. 
Членовете й се намаляват 
от 4 на 3. Намалява се и 
мандатът на председате-
ля на комисията от 6 на 5 
години. 

Под ножа
Преди десетина дни с тол-
кова беше намален и със-
тавът на КФН. Членовете 
на надзора на небанковите 
институции вече са 5 от до-
сегашните 7 души. Членове-
те на СЕМ бяха редуцирани 
от 9 на 5,  тези на ДКЕВР от 
13 на 7, а на КРС съставът е 
свит от 9 на 5 души.

Европейска лупа

В края на миналата седмица 
стана ясно, че ЕК ще прове-
рява дали промените в двата 
надзорни органа и особено 
намаляването на състава им 
няма да се отрази по някакъв 
начин на независимостта им. 
Коментарите на еврокомиса-
рите за вътрешния пазар и 
услугите Мишел Барние и 
за телекомуникациите Нели 
Крус са в отговор на въ-
проси на евродепутатите от 
левицата Кристиан Вигенин 
и Ивайло Калфин. 

Според Нели Крус ЕК 
следи реформата в регула-
торните органи в България. 
Ако има нарушения на евро-
пейското законодателство, 
комисията може да прибегне 
до наказателни процедури.

Биляна вачева

117 плажа по Черномо-
рието имат стопани, 
които събират такси от 
почиващите за шезлонги 
и чадъри

▶

сниМка ЕМилия косТаДинова

Антикриза
Съкратени 
служби на 
военното аташе  

Междувременно стана 
ясно, че за да съкрати 
средства, Мо е закрило 

▶

дейността на службите 
на военното аташе в 
адис абеба, аман, Брюк-
сел, кувейт, Мадрид, 
Прага, Рим, сараево, 
Тирана и Ханой. 

съставът в Берлин, 
киев, Белград, Москва, 
атина и Букурещ е реду-
циран.

▶

бул. “България” и бул. “Ив. 
Евстратиев Гешов”. “Ако 
бъде спряно сега движени-
ето в този участък, ще бъде 
блокирано напълно движе-
нието в този район”, обясни 
още Фандъкова. По думите й 
това е само отлагане на стро-
ителството, което се налага 
от реализацията на други 
инфраструктурни проекти.

Други  
обекти
Нов обект, който ще бъде 
предложен да се изгражда с 
европейските пари, е новото 
платно на ул. “Тодор Каб-
лешков”. Първите проекти 
за тази зона предвиждаха 
разширяването да се направи 
със строителството на кръс-
товище. Другите естакади на 
две нива, които ще облекчат 
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МВФ отпусна заем на Румъния, 
“впечатлен” от взетите мерки
Преди това 
правителството в 
Букурещ намали 
заплатите и пенсиите 
и увеличи ДДС от  
19 на 24%
Международният валутен 
фонд (МВФ) е “много впе-
чатлен” от решението на 
румънското правителство да 
проведе обещаните реформи 
и да спечели одобрението на 
финансовата институция, 
обяви Джефри Франкс, от-
говорник на мисията за стра-
ната.  “Румънските власти 
предприемат амбициозни 
мерки да задържат влоша-
ването на фискалните резул-
тати и да приложат мерки за 
подобряване на държавните 
финанси”. Това заяви пър-
вият управляващ директор 
на международната финан-
сова институция Джон Ли-
пски в изявление по имейл. 
“Балансирането между съ-
кращаване на разходите и 

увеличаване на данъците ще 
омекоти влиянието им върху 
обществото.”

В резултат на тези добри 
оценки бордът на дирек-
торите на МВФ се съгласи 
да се отпуснат 1.15 млрд. 
USD.

Мерките  
в Румъния 
Румъния беше обявила на-
маляване на заплатите на 
държавните служители с 
25% и на пенсиите с 15%, 
за да успее да намали бю-
джетния дефицит до 6.8% от 
БВП през тази година и така 
да посрещне изисквания-
та на фонда за получаване 
на следващия заем. Съдът  
в страната обаче  оспори 
намаляването на пенсиите. 
За да постигне нужния ре-
зултат, кабинетът реши да 
увеличи ДДС от 1 юли с 5% 
от 19 на 24%. 

МВФ отчита, че това са 
значителни и много сери-
озни стъпки, но няма да 

Бюджетният 
дефицит на Италия 
тръгна надолу
Безработицата в 
страната отбелязва 
застой за трети 
пореден месец

Икономиката на Италия про-
явява плахи признаци на 
подобрение според офици-
алните данни, публикувани 
в петък. Те показват спад на 
разходите и задържане на 
безработицата. 

Свиване 
Намаляването на държав-
ните разходи и по-големите 
приходи от данъци водят до 
намаляване на бюджетния 
дефицит през първите три 
месеца на годината до 8.7% 
спрямо 9.2% за същия пери-
од година по-рано, посочва 
националната статистическа 
служба Istat.  Безработицата 
нарастваше непрекъснато 
от август 2009 г и достигна 
най-висока стойност, откак-
то е започнала да се води 
статистиката през 2004 г. 
През трите месеца до май 
обаче остана непроменена 
на 8.7%. 

Слабото потребление в 
страната попречи на рабо-
тодателите да наемат нови 
работници, макар че изно-
сът помогна икономиката да 
тръгне нагоре и да излезе от 
рецесията. 

Пасивност 
През май по-малко хора са 
търсили работа, сочат данни 
на Istat. Броят на безработни-
те през май, които не търсят 
препитание, се е увеличил 
до сезонно коригираните 
37.7% спрямо 37.5% през 
април. Високата безработи-
ца се отразява на доверието 
- както на потребителите, 
така и на бизнеса в Италия. 
И двата показателя тръгнаха 
надолу през юни, макар че 
индустриалното производ-
ство нарасна с 2.5% през 
последното тримесечие.  В 
края на май правителството 
на Силвио Берлускони прие 
програма за съкращаване на 
държавните разходи през 
тази и следващата година с 
24.9 млрд. EUR и така лип-
сата в бюджета да падне до 
2.7% от БВП през 2012 г.  

Инвестицията 
ще стимулира 
използването на 
зелена енергия

Президентът на САЩ Ба-
рак Обама обяви, че ще 
отдели близо 2 млрд. USD 
за изграждането на но-
ви соларни съоръжения, 
предаде Associated Press. 
Решението, което ще уве-
личи допълнително пра-
вителствената сметка от 
13 трлн. USD държавни 
разходи, цели насърча-
ване на употребата на 
енергия от възобновяеми 
източници и създаването 
на хиляди нови работни 
места. 

Печелившите
Испанската Abengoa Solar 
е една от двете компании, 
на които ще бъде преот-
стъпена част от пакета с 
финансова помощ. На нея 
е поверено изграждането 
на една от най-големите 
соларни инсталации в щата 
Аризона, с което правител-
ството планира да създаде 

1600 временни строител-
ни работни места. Базира-
ната в Северно Колорадо 
Abound Solar Manufacturing 
ще получи останалите 400 
млн. USD за изграждането 
на модерни слънчеви па-
нели в щатите Колорадо и 
Индиана. От кабинета на 
Обама прогнозират, че така 
ще създадат 2000 временни 
и 1500 постоянни работни 
места. 

Контекст
Проектът се обявява в мо-
мент, в който заетостта в 
частния сектор се покачва 
с 83 хил. нови места, а про-
центът на безработицата се 
свива до 9.5%. Президентът 
Обама обвини републикан-
ците, че умишлено забавят 
належащите реформи, с 
което възпрепятстват по-
бързото възстановяване на 
заетостта до предкризис-
ните й нива. От опозицион-
ната партия пък се обявиха 
против растящия дълг на 
държавата, което според 
тях се е превърнало във 
въпрос на национална си-
гурност.

САЩ отделят 2 млрд. USD  
за борба с безработицата

разчита само на обещания. 
През следващата мисия в 
края на юли ще бъде напра-
вен преглед на напредъка на 
страната след получаването 
на транша. 

Украйна 
И Украйна постигна спора-
зумение с МВФ за нов заем 
от 14.9 млрд. USD, след като 
фондът одобри политиката 
на страната за намаляване 
на дефицита. Решението е 
подкрепено от стендбай спо-
разумение за срок от две го-
дини и половина. В основата 
на икономическата програма 
са установяването на фи-
скална и финансова стабил-
ност, структурни реформи, 
подобряване на данъчната 
събираемост и тръгването на 
страната по пътя на устой-
чив и балансиран растеж. 

Гърция 
Преди две седмици мисия 
на МВФ беше в Гърция. 
Страната беше принудена 

да се възползва от между-
народната кредитна инсти-
туция поради опасността 
от фалит. 

Заради тази помощ пред-

прие сериозни мерки за 
съкращаване на разходите, 
които предизвикаха масо-
ви протести дни наред из 
цяла Гърция. Правител-

ството не отстъпи и усили-
ята му бяха възнаградени 
с одобрение от МВФ и 
отпускане на договорения 
транш. 

Предприетите мерки 
и реформи връщат 
доверието към 
страните от Стария 
континент

Възстановяването на Европа 
от дълговата криза, която 
разтърси световните пазари 
“е на прав път”. Това заяви 

членът на изпълнителното 
бюро на Европейската цен-
трална банка Гертруде Тум-
пел-Гугерел на конференция 
в Шанхай. Тя беше основен 
говорител на работната сре-
ща на тема “Как може Евро-
пейският съюз и Китай да 
допринесат за устойчивото 
икономическо възстановя-
ване”, организирано от Ев-

ропейската комисия. 
“Водим правилната поли-

тика, за да осигурим връща-
не към нивата на растежа 
от времето преди кризата”, 
обяви Тумпел-Гугерел. “Ни-
ските лихви водят до нама-
ляване на цената на заемите, 
икономиката нараства и е 
налице положителна прог-
ноза за растеж.” 

области  
за мониторинг
Според нея четири са обла-
стите, необходими за устой-
чив растеж в дългосрочен 
план. Това са: структурни 
промени за укрепване на 
цялостната перспектива за 
икономическо нарастване, 
промени в сектора на финан-
совите пазари, които вече са 

в ход, фискална консолида-
ция, която също е приведена 
в действие, и продължаваща 
концентрация на паричната 
политика, водеща към цено-
ва стабилност.

Друго мнение  
в подкрепа
Председателят на Европей-
ската централна банка Жан-

Клод Трише също изрази 
мнение, че Европа не е за-
плашена от рецесия, и под-
крепи реформите и мерките 
за намаляване на бюджет-
ните дефицити, предприети 
от различни страни. Тези 
действия ще върнат дове-
рието от страна на пазарите 
към европейските икономи-
ки, коментира Трише. 

Възстановяването на Европейския съюз е в ход

отговорникът на МвФ за Румъния заяви, че страната е предприела значителни 
мерки за намаляване на дефицита и затова бе възнаградена с отпускането на заем 
▶

инвестиции в соларни съоръжения от страна на 
правителството ще открие няколко хиляди работни 
места

▶
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Капитализацията на „Петрол” 
се стопи с 43 млн. лв. за 1 ден
Акциите на индексната 
компания „Петрол” АД се 
сринаха след избухналия 
скандал между собствени-
ците Митко Събев и Денис 
Ершов. Петъчната сесия 
на Българската фондова 
борса донесе 13.5% спад 
за пазарната капитализация 
на дистрибутора на горива, 
който е в базата на BG40. 
По позицията бяха склю-
чени 13 сделки, в които 960 
лота смениха собственика 
си, а цената на затваря-
не се срина до 2.55 лв. за 
акция. Само за един ден 
пазарната капитализация 
на публичното дружество 
се стопи с 43.5 млн. лв. до 
278.6 млн. лв.

Обвинения
В края на миналата седми-
ца Денис Ершов обвини 
съдружника си Митко Съ-
бев, че го е представлявал 
незаконно на заседанието 
на надзорния съвет на 27 
май, въпреки че не е имал 
пълномощно. На същото 
заседание беше отстранен 
членът на УС Цветан Ди-
митров и на негово място 
е назначен Орлин Тодоров, 
който е и изпълнителен 
директор на „Петрол хол-
динг”. Двамата собствени-
ци на „Петрол” АД не бяха 
открити за коментар. 

Успокоение
Изпълнителният директор 
на дистрибутора Светослав 
Йорданов заяви, че сканда-
лът между собствениците 
няма да навреди на опера-
тивната дейност на компа-
нията. „Водещите пазарни 
позиции, реализираните 
продажби и приходите, 
както и корпоративната уп-
равленска стратегия гаран-
тират стабилността на „Пе-
трол” АД”, заявява шефът 
на публичното дружество. 
По думите му извършените 
на 27 май 2010 г. промени в 
управителния съвет целят 
повишаване ефективност-
та и контрола в работата 
на дружеството.

„Цветан Димитров е ос-
вободен като член на УС 
заради доказани нарушения 
на финансовата дисципли-
на”, каза Светослав Йорда-
нов. По думите му доказа-
телствата за нарушенията 
ще бъдат предоставени на 
оторизираните органи.

В отчета
Според предадения на БФБ 
консолидиран отчет на „Пе-
трол” АД за първото триме-
сечие на 2010 г. продажбите 
на компанията са 239.8 млн. 
лв., като 234 млн. лв. от тях 
идват от продажба на стоки. 
Загубата на дистрибутора е 
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Само един кандидат за ВиК проект в Димитровград

Скандалът между собствениците Митко Събев и Денис Ершов  
доведе до масови разпродажби на книжата на дистрибутора

„Станилов” ЕООД 
предлага да завърши 
проекта за 5.9 млн. 
EUR

Строителното дружество 
„Станилов” предложи цена 
от 5 987 789 EUR за доиз-
граждане на канализация по 
левия бряг на Марица в Ди-
митровград. Дружеството 
беше единственият допус-
нат кандидат за участие в 
обществената поръчка. Ос-
таналите три - „ИСА 2000”, 
„Строително-предприема-
чески холдинг” и консорци-
ум „Димитровград 2010”, 
бяха отстранени. Мотивите 
ще бъдат предоставени в 

най-скоро време, а ако няма 
обжалване, договорът със 
„Станилов” ЕООД ще бъде 
подписан на 20 юли, научи 
в. „Пари”. 

Санкция
„Министерството получи 
над 1.2 млн. EUR от гаран-
цията за добро изпълне-
ние и част от гаранцията 
за авансовото плащане от 
сметката на „Хайткамп” 
в „Интернешънъл Асет 
банк”, съобщи Йорданка 
Стоянова - директор на ди-
рекция „Европейски ин-
фраструктурни проекти” 
в регионалното министер-
ство. Това е санкцията за 
германската компания, ко-

Не ни трябват цен-
трални банки. Тези 

институции са били съз-
дадени някога и оттогава 
никой не ги е разпуснал

 марк Фабер, инвеститор

ято има сключен договор 
от средата на 2007 г. за 
изграждане на канализация 
по левия бряг на Марица в 
Димитровград за 8.87 млн. 
EUR. 

арбитраж
В момента се провежда ар-
битраж от ФИДИК - между-
народната организация на 
инженерите консултанти. 
Ако решението бъде в пол-
за на „Хайткамп”, се очаква 
компанията да поиска да се 
плати 35% от стойността 
на договора й. Ако обаче 
решението бъде в полза на 
регионалното министер-
ство, то може да заведе иск 
за нанесени вреди.

история
Проблемният проект с ка-
нализацията на Димитров-
град е част от друг, по-го-
лям, в който се включват 
изграждане на пречиства-
телни станции, водопрово-
ди и канализация по левия 
бряг на Марица. Всички те 
се финансират със средства 
по програма ИСПА по ме-
морандум, подписан през 
2000 г. Неговата стойност 
е 43 млн. EUR. Ако кана-
лизацията в Димитровград 
не бъде готова до края на 
годината, страната ни ще 
трябва да връща пари. В 
най-лошия случай това ще 
са всичките 43 млн. EUR.

Красимира Янева

3.4 млн. лв. 
Мажоритарен собственик 

на дистрибутора е „Петрол 
холдинг” АД с 53.17% от 
акциите. Другият голям ак-
ционер с дял 41.82% е „Наф-

текс Петрол” ЕООД, което 
пък е 100% собственост на 
„Петрол” АД. Справка в 
„Дакси” показва, че Митко 
Събев и Денис Ершов имат 
по 47.5% от капитала на 

„Петрол холдинг”, а остана-
лите 5% са собственост на 
Александър Мелник.

На общо събрание на ак-
ционерите в края на 2009 
г. „Петрол” АД прехвър-

ли 197 бензиностанции на 
дъщерното си дружество 
„Елит Петрол” ЕАД. Това 
стана чрез увеличение на 
капитала с почти 72 млн. 
лв. с непарична вноска.

▶ Експертът Крум миланов (крайният вдясно) от-
вори ценовата оферта на „Станилов” ЕООД и показа 
запечатаните пликове с офертите на другите  
кандидати                            Снимка маРина ангелова

▶ Според ръководството на „петрол” аД скандалът между собствениците митко Събев и Денис Ершов няма 
да навреди на оперативната дейност на компанията                                    Снимка емилия коСтадинова



�� ���
�� ���

�� ���
�� ��� �� ��� �� ���

�� ��� �� ���

�� ��� �� ��� �� ��� �� ���
�� ��� �� ��� �� ��� �� ��� �� ��� �� ��� �� ��� �� ���

4.28% 2.55% 0.73% 0.70% 0.12% 2.66% 2.76% 2.83% 1.37% 0.47%4.28% 2.55% 0.73% 0.70% 0.12% 2.66% 2.76% 2.83% 1.37% 0.47%

“Райфайзен Асет 
Мениджмънт”

“Елана фонд 
Мениджмънт”

“ДСК Управление 
на активи”

“ЦКБ Асет 
Мениджмънт”

“Реал Финанс Асет 
Мениджмънт”

“Карол Капитал 
Мениджмънт”

“Капман Асет 
Мениджмънт”

“ОББ Асет 
Мениджмънт”

“Ти Би Ай Асет 
Мениджмънт”

“Астра Асет 
Мениджмънт”

��� ���

��� ���

��� ���

��� ���

��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г.��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г. ��.�� г.

��.��.���� г.
��.��.���� г.

Активи под управление в десетте най�големи УД към �� юни ���� г., в хил. лв.
Общо за пазара, в хил. лв.

Източник: БАУД
Графика: Вихър Ласков

  12    компании и пазари
pari.bg  Понеделник 5 юли 2010

Активите под управление 
в българските взаимни 
фондове не отчитат почти 
никакво движение вече 
втори месец. В края на 
полугодието на 2010 г. ин-
веститорите са вложили в 
колективните инвестици-
онни схеми у нас 387.46 
млн. лв. спрямо 387.37 
млн. лв. в края на май тази 
година. Ръстът на месечна 
база е едва 0.02%, което 
на практика означава, че 
не е имало почти никакво 

движение. Подобно бе-
ше и положението през 
май, когато беше отчетено 
0.04% увеличение на ме-
сечна база спрямо април.
На годишна база ръстът е 
21.1%. В края на шестме-
сечието на 2009 г. парите 
под управление в колек-
тивните схеми бяха малко 
над 320 млн. лв.

нови записвания
Незначителният ръст на 
активите се дължи на но-

ви записвания, твърдят 
мениджъри на управля-
ващи дружества. Според 
тях най-голям интерес 
има към нискорисковите 
инвестиционни схеми и 
фондовете тип паричен 
пазар.

“Една от причините за 
наличието на ръст е, че 
отдавна индустрията не 
залага единствено на ин-
вестиции в акции на Бъл-
гарската фондова борса”, 
коментира Даниел Ди-

митров от “Реал Финанс 
Асет Мениджмънт”. 

По думите му все повече 
схеми търсят начин да 
диверсифицират инвес-
тициите си в нисколик-
видния български фондов 
пазар чрез насочване на 
вниманието към други 
пазари от региона, сред 
които Румъния, Русия, 
Украйна. “От началото 
на годината впечатление 
прави стабилният интерес 
към паричните фондове”, 

твърди Петко Вълков от 
“БенчМарк Асет Менидж-
мънт”. 

По думите на Бончо 
Иванов от “ОББ Асет 
Мениджмънт” след спада 
на почти всички индекси 
по света през последния 
месец е логично задър-
жането на активите под 
управление да е заради 
свеж ресурс в сектора.

Големите
Към 30 юни тази година в 

Най-голям интерес има към нискорисковите инвестиционни схеми, коментират мениджъри в бранша

Активите на българските взаимни 
фондове замръзнаха посред лято

Сделка
“Телсо” с  
по-голям дял в 
“Момина крепост”
“Телсо” АД е увеличило 
дела си в производителя 
на медицински консумати-
ви “Момина крепост” АД, 
стана ясно от съобщение 
на фондовата борса. На 1 
юли в Централния депози-

тар е регистрирана сделка 
за 41 671 акции, което 
е 2.46% от капитала на 
“Момина крепост”. След 
прехвърлянето купувачът 
“Телсо” е увеличил дела 
си до 123 671 книжа, кои-
то представляват 7.31% от 
всички емитирани от вели-
котърновското дружество. 
Последната сделка с акции 
на “Момина крепост” на 
регулирания пазар е от 29 

юни, когато въпросните 
41 671 книжа смениха 
собственика си на цена 
1.62 лв. за акция. Пазар-
ната капитализация на 
компанията е 2.74 млн. лв. 
През първото тримесечие 
продажбите на “Момина 
крепост” намаляват до 
1.06 млн. лв. Печалбата на 
дружеството се свива до 7 
хил. лв, спрямо 18 хил. лв. 
в края на март 2009 г.

десетте най-големи упра-
вляващи дружества у нас 
са съсредоточени 79.04% 
от всички активи на ин-
дустрията. 

“Райфайзен Асет Ме-
ниджмънт” запазва лидер-
ската позиция и в края на 
полугодието. Средствата 
във фондовете му са се 
увеличили с 4.3% на ме-
сечна база и в края на по-
лугодието достигат 89.66 
млн. лв. “Елана Фонд Ме-
ниджмънт” измести “ДСК 

Заем
“Биовет” взе 
кредит от  
6.5 млн. EUR  
Производителят на ве-
теринарни медикаменти 
“Биовет” АД е сключило 
договор с Емпорики банк 
България за кредит от 
6.5 млн. EUR, показва 
съобщение, предадено на 

БФБ. Заемът е предоста-
вен за частично рефинан-
сиране на кредит, взет 
от ОББ. Сегашният заем 
трябва да бъде изплатен 
за 96 месеца, или до 25 
юни 2018 г. 
Годишната лихва е ед-
номесечният EURIBOR 
плюс надбавка от 6%. За 
обезпечение по кредита 
“Биовет” е ипотекирало 
имот в Разград, залог 

върху ДМА. Мажори-
тарът “Хювефарма” е 
поръчител по заема.
В петък книжата на пе-
щерското дружество загу-
биха 0.75% от стойността 
си. Прехвърлените 142 
лота смениха собствени-
ка си в 5 сделки, а цената 
на затваряне се понижи 
до 6.60 лв. за акция. 
Пазарната капитализация 
е 45 млн. лв.
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Най-голям интерес има към нискорисковите инвестиционни схеми, коментират мениджъри в бранша

Активите на българските взаимни 
фондове замръзнаха посред лято

Цифра на деня

10.24 
 млрд. лв. е общата пазарна капитализация на БФБ след 

края на сесията в петък
▶

Фондовете насочват към 
пазарите в региона
През юни общият 
размер на активите на 
местните колективни 
инвестиционни схеми 
отчете минимален 
ръст. Можем да харак-
теризираме този факт 
като положителен за 
индустрията, след като 
индексите на БФБ ре-
гистрираха спадове от 
над 2%. Причините за 
това “разминаване” в 
посоките на борсовата 
търговия и на активи-
те под управление са 
няколко. 

Отдавна 
индустрията не 
залага единствено на 
инвестиции в акции на 
Българската фондова 
борса. От една страна, 
делът на нискориско-
вите и балансираните 
схеми продължава да 
е относително висок, 
въпреки че със спада в 
лихвите по депозитите 
първите започнаха да 
губят атрактивността 
си. От друга страна, 

Инвестици-
онната 

култура на 
населението 
се повиши и 
за разлика от 
годините преди 
2009 г. на първо 
място стои оценката 
на риска от дадена 
инвестиция

Даниел Димитров,  
“Реал Финанс Асет Мениджмънт”

Резултат
Ръст на 
продажбите на 
“Софарма” 
Фармацевтичният ги-
гант “Софарма” АД е 
реализирал 42% ръст на 
продажбите през юни 2010 
г., съобщиха от компани-
ята чрез БФБ. Ръстът на 
пласираната продукция за 

износ е 66%, а продажбите 
на вътрешния пазар са се 
увеличили 2%. За януари 
- юни 2010 г. приходите 
от продажби отчитат 23% 
ръст, като на вътрешния 
пазар са нараснали с 38%.
На проведено общо събра-
ние в края на юни синият 
чип “Софарма” реши да 
капитализира печалбата си 
и да не разпределя диви-
денти за акционерите.

Последната сесия през 
миналата седмица донесе 
минимален спад от 0.21% 
за пазарната оценка на 
фармацевтичната компа-
ния, която е в базата на 
бенчмарка Sofix. Инвести-
торите на капиталовия ни 
пазар сключиха 6 сделки, 
в които бяха прехвърлени 
405 лота. Цената на затва-
ряне се понижи до 3.82 лв. 
за акция.

Написаното не е препоръка за покупка или продажба на акции.

Интересът е предимно към 
нискорисковите схеми
Все още ниският 
апетит към риск 
е причината за това 
фондовата индустрия да 
отбележи по-голям ръст, 
тъй като основна част от 
фондовете в България са 
такива, които инвестират 
в акции. 

От началото на 
годината впечатление 

Раздвижване 
на активите 

под управление 
може да се очаква 
при активизиране 
на капиталовите 
пазари

петко Вълков, 
“БенчМарк Асет Мениджмънт”

прави стабилният 
интерес към паричните 
фондове. Също така про-
дължава тенденцията и 
на поява на нови специ-
ализирани фондове. 

Раздвижване на 
активите под управле-
ние може да се очаква 
при активизиране на 
капиталовите пазари.

Имаше записвания в 
консервативните фондове
След спада на почти 
всички индекси по света 
през последния месец е 
логично задържането на 
активите под управление 
да е на базата на свеж 
ресурс в сектора. Имен-
но няколко записвания в 
консервативни фондове и 
фондове на паричния па-
зар са наваксали обезцен-
ката на рисковите активи 
под управление. Шлагерно 
звучи, че е необходимо 
събуждане на Българската 
фондова борса, за да се 
раздвижат по-осезаемо 
активите в локалните 

Необходимо е 
събуждане на 

Българската фон-
дова борса, за да се 
раздвижат по-осе-
заемо активите във 
фондове у нас

Бончо иванов, 
“ОББ Асет Мениджмънт”

фондове, но именно това е 
необходимата предпостав-
ка за повторния интерес 
към сектора. 

Смяната на 
инвестиционния манта-
литет ще прокара система-
тичния начин на инвести-
ране, който все по-осеза-
емо ще проличава през 
следващите години. Това 
вероятно ще се свърже с 
по-плавно покачване на 
активите под управление в 
сектора и както по всичко 
личи, с първоначална 
“времева дупка”.

Управление на активи” 
от второто място в края 
на юни. 

Активите на първото УД 
са се увеличили с 2.55% 
спрямо 31 май и достигат 
43.87 млн. лв., а средства-
та във второто са намале-
ли с 0.7% на месечна база 
до 42.5 млн. лв. към 30 
юни. “ЦКБ Асет Менидж-
мънт” запазва четвъртото 
място с активи 28.8 млн. 
лв., а “Реал Финанс Асет 
Мениджмънт” се изкачи 

с една позиция и допълни 
петицата. 

Парите във фондовете на 
последното са се увеличили 
с 0.1% през юни до 21.2 
млн. лв.

“В условията на нара-
стваща несигурност на фи-
нансовите пазари търсене-
то на сигурни инвестиции 
ще се увеличава”, комен-
тира Даниел Димитров. 
По думите му предлага-
нето на схеми, насочени 
към различни пазари и 

към различни продукти, 
ще се търси все повече. 
“Раздвижване на активите 
под управление може да се 
очаква при активизиране 
на капиталовите пазари” е 
мнението на Петко Вълков. 
Прогнозата на Бончо Ива-
нов е за плавно повишение 
на активите в сектора.

атанас Христов

все повече схеми тър-
сят начин да диверси-
фицират инвестициите 
си в нисколиквидния 
български фондов па-
зар чрез насочване на 
вниманието към други 
пазари от региона - Ру-
мъния, Русия, Украйна.

Същевременно инвес-
тиционната култура 
на населението се 
повиши и за разлика от 
годините преди 2009 
г. на първо място стои 
оценката на риска от 
дадена инвестиция. 

Нормално е хората 
да търсят диверси-
фикация на активите 
си и мисля, че тук 
са основните пред-
поставки за развитие 
пред индустрията. В 
условията на нара-
стваща несигурност на 
финансовите пазари 
търсенето на сигур-
ни инвестиции ще се 
увеличава. 

Предлагането на 
схеми, насочени към 
различни пазари и към 
различни продукти (су-
ровини, деривати), все 
повече ще се търси и 
мисля, че българските 
управляващи друже-
ства ще отговорят на 
този интерес.

Написаното не е препоръка 
за вземане на инвестиционно 

решение.

Софарма
Лева
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КЗК не спря строителството 
на завода за боклук
До 2 месеца 
антимонополният 
орган ще се произнесе 
дали процедурата е 
спазена
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Комисията за защита 
на конкуренцията (КЗК)  
отхвърли исканията на 
консорциумите „Сиес - 
Балканстрой Садина” и 
„Данеко/Валмекс - Сади-
ната - МБТ” за спиране 
на процедурата за избор 
на строител за завода за 
боклук край София. За 
този конкурс са подаде-
ни още две други жалби 
- от „Алпине бау Гмбх” и 
от консорциум „Хохтийф 
канстръкшън”. Ведомство-
то ще разглежда жалбите 
за нарушения в процеду-
рата на четири участника 
в законовия двумесечен 
срок.

избраният
Победител в конкурса за 
строителство е обедине-
нието „Хут - Станилов”. 
В него влизат българска-

та „Станилов” ЕООД и 
германската „Хайлит”. На 
второ място в конкурса 
бяха класирани фирмите 
„Хелектор” и „Хохтийф”, 
които участват заедно. 

Българо-германският кон-
сорциум беше предпочетен 
заради предложената по-
ниска цена за строителство-
то - 208.8 млн. лв., както 
и по-ниските оперативни 
годишни разходи - 9.4 млн. 
лв. Фирмата изгражда и 
част от трасето на метрото 
в София и е участвала и в 
изграждането на Водно-
то огледало в Кърджали. 
„Хайлит” е германска стро-
ителна компания, правила 
депа и заводи за отпадъци 
в Германия. 

Ценовите оферти на се-
дем от деветте кандидата в 
конкурса не бяха отворени, 
защото имали пропуски в 

Българската компания 
очаква 15% увеличе-
ние на клиентите си

Компанията „Делтасток” 
подписа договор за съ-
трудничество с румънския 
инвестиционен посред-
ник „Карпатика Инвест”, 
обявиха от компанията. 
„Партньорството е пробив 
на Балканите”, коментира 
прокуристът на компания-
та Васил Тасев. По думите 
му то сериозно ще увеличи 
клиентите на компанията и 
пазарния й дял. 

очаквания
„Очаквам ръст на клиенти-
те с около с 10-15%”, съоб-
щи Тасев. Той обясни, че 
интересът ще бъде голям, 
защото румънската борса 
е с много големи обороти, 
а пазарът в Румъния е мно-

Не се предвижда 
удължаване на три-
годишния гратисен 
период 

Всички еднолични търго-
вци, които до края на 2010 
г. не бъдат пререгистрира-
ни, ще трябва да прекратят 
дейността си и да бъдат 
заличени от Търговския 
регистър. Това предвиж-
дат промените в Закона за 
Търговския регистър, които 
подготвя Министерство-
то на правосъдието. Кло-
новете на чуждестранни 
представителства, които не 

ЕТ ще бъдат заличавани, ако не се 
пререгистрират до края на 2010 г. 

разполагат с регистрация, 
също ще бъдат закривани.

„Предвиденият тригоди-
шен гратисен период за 
пререгистрация беше дос-
татъчно дълъг”, каза ми-
нистърът на правосъдието 
Маргарита Попова. Според 
последните актуални данни 
броят на регистрираните 
еднолични търговци, които 
подлежат на пререгистра-
ция, е 937 хил. От Минис-
терството на правосъдието 
съобщиха, че не се пред-
вижда удължаване на срока. 
Според Попова има спад на 
броя на пререгистрираните 
фирми. По думите й засиле-

подготвените документи 
и не отговаряли на всички 
изисквания. 

недоволните
„Хелектор” и „Хохтийф” 
обжалват, защото са кла-
сирани на второ място, 
а „Сиес-Балканстрой” 
- отстраняването си от 
конкурса. Останалите два  
участника в конкурса „Си-
ес - Балканстрой Садина” 
и „Данеко/Валмекс - Са-
дината - МБТ” обжалват 
цялата процедура по въз-
лагане на поръчката.

Вероятна съдебна 
процедура
Решението за отхвърляне на 
временната мярка за спира-
не на процедурата може да 
се обжалва пред Върховния 
административен съд. 

В случай, че това стане, 
строежът на завода трябва 
да спре, докато съдът се 
произнесе. Според пред-
ставители на Столичната 
община обжалването ще 
забави с 2-3 месеца под-
писването на договор с 
победителя и началото на 
строителството, а и без то-
ва изграждането на завода 
за отпадъците закъснява 
около година.

Красимира Янева

„Делтасток” ще си партнира  
с „Карпатика Инвест”

го голям. От „Делтасток” 
коментираха, че това са 
основните причини, по-
ради които българските 
инвеститори ще изберат 
румънската борса. „Дел-
тасток” залага на активна 
маркетингова политика и 
представителите на компа-
нията очакват, че това ще 
даде добър резултат. 

Възможност
„Българските инвестито-
ри ще имат достъп до ру-
мънската фондова борса. 
Румънските инвеститори 
пък ще могат да търгу-
ват валута, злато, сребро и 
договори за разлики вър-
ху акции, индекси, бор-
сово търгувани фондове 
(ETF), суровини и петрол 
чрез двата фонда на „Дел-
тасток”, коментира Тасев. 
„Това ще им даде достъп 
до повече от 20 финансови 

пазара и фондови борси в 
Европа, САЩ, Азия и Ав-
стралия”, допълни той.

Партньорството ще по-
могне за увеличаване на па-
зарния дял на „Делтасток” 
в Румъния”, каза Владимир 
Кисьов, мениджър на отдел 
„Бизнес развитие” в „Дел-
тасток”. От „Карпатика 
Инвест” обясниха, че най-
важното, което получават, 
е възможността клиентите 
им да търгуват с нови ин-
струменти.

ното подаване на годишни 
финансови отчети в края 
на юни е било очаквано от 
Агенцията по вписванията. 
Само за последния месец от 
срока са подадени 138 000 
отчета, а за периода от март 
до 31 май общо 49 хиляди.

Кризата спъна новия метод 
за дистрибуция на соф-
туер на IBM в България. 
Това коментираха от ком-
панията, отговаряща за 
продажбите у нас - NDB. 
Като причина се сочат кри-
зата и междуфирмената 
задлъжнялост, които спъ-
ват инвестициите. Затова и 
базарът на бизнес софтуер 
у нас беше сред най-тежко 
засегнатите от икономиче-
ската стагнация. 

Междуфирмената задлъжнялост 
сви пазара на софтуер у нас

Първото тримесечие на 
дистрибуцията по BPL мо-
дела на IBM, при който 
продажбите на софтуер на 
компанията се управля-
ват от местна фирма, не е 
протекло особено добре. 
Страната ни е първата в 
Европа, в която се въвежда 
този метод на дистрибу-
ция. Не успяхме да постиг-
нем предварително зало-
жените таргети, коментира 
Нина Благоева, генерален 

директор на NDB. Ком-
панията е на пазара на 
бизнес софтуер у нас вече 
15 години. 

Като причина за нега-
тивното развитие Благо-
ева посочва свиването на 
инвестициите от страната 
на бизнеса в ИТ. Този про-
блем засегна на практика 
целия технологичен бизнес 
у нас и сви както дистри-
буцията на хардуер, така и 
софтуера. 

Акценти
Компанията 
„Карпатика 
Инвест” 

„Карпатика Инвест” 
управлява търговска 
банка „Карпатика”, две 
застрахователни компа-
нии - „Карпатика Асиг” и 
„Карпатика Лайф”, Дове-
рително управление „Кар-
патика Асет Менидж-
мънт”.

Капиталът на компа-
нията е 13.680 млн. RON 
по данни на румънската 
фондова борса.

„Карпатика Инвест” 
е основана през 1996 г. 
като част от финансо-
вата група „Карпатика”.

▶

▶

▶

 маргарита попова▶

Владимир Кисьов, мениджър на отдел „Бизнес разви-
тие” в „Делтасток”
▶

зам.-кметът мария Бояджийска твърди, че седем от участниците в конкурса 
за строителство на завода са отстранени заради пропуски в документацията 
                                                                                                                  СнИМКА БоБИ Тошев
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Стрес тестовете ще 
принудят банките да 
търсят свежи пари от 
пазарите 

Европейските банки се под-
готвят за набиране на капи-
тали, пише Financial Times. 
Причината са очакваните 
стрес тестове за най-голе-
мите банки на континента. 
Според анализатори 20-те 
водещи трезора на Стария 
континент ще трябва да на-
берат около 30 млрд. EUR, 
за да оцелеят. 

До евентуално шоково 
набиране на капитали в 
Европа може да се стигне с 
цел запазване на доверието 
в сектора и избягване на но-
ва паника на пазара, смятат 
анализатори. Според тях 
не само големите банки 
трябва да рекапитализират 
и не трябва да се чака до 
последния момент за подо-
бен ход. 

Среща
Източници на Financial 

Times пък твърдят, че пред-
седателят на германската 
централна банка Bundesbank 
Аксел Вебер е предупредил 
мениджърите на водещите 
трезори в страната, че тряб-
ва да приготвят планове за 
спешно набиране на сред-
ства, в случай че не минат 
стрес тестовете. На срещата 
с него са присъствали лиде-
рите на 16 германски банки, 
които може да прибегнат 
до подобен ход или чрез 
помощта на собствениците 
си, или чрез спасителния 
фонд за банковия сектор в 
страната. 

Осемте управлявани от 
държавата банки в Герма-
ния са считани за уязвими, 
а 4 от тях най-вероятно 
няма да преминат тестовете 
за капиталова адекватност, 
твърдят запознати. 

Резултати
Резултатите от стрес тес-
товете ще бъдат публику-
вани в края на юли. Те ще 
обхванат около 100 банки 
вместо първоначално пла-

нираните 26 трезора. Тази 
година регулаторните ор-
гани са завишили и долния 
праг, над който трябва да 
издържат банките. Целта 
е да се върне доверието в 
банките в Европа, което 
куца заради проблемите 
с държавните дългове на 
континента. 

Въпреки уязвимостта на 
държавните банки обаче 
около 2/3 от предвидени-
те 30 млрд. EUR набрани 
капитали ще бъдат насоче-
ни към частните трезори, 
прогнозират анализатори. 
Анализаторите считат, че 
сред банките, които ще 
прибегнат да капиталови-
те пазари за набиране на 
свежи средства, са Monte 
dei Paschi и Banca Popolare 
di Milano в Италия, испан-
ската Banco Popular, как-
то и множество трезори 
в Гърция, Португалия и 
Ирландия. 

Инвеститорите обаче ще 
следят най-изкъсо състоя-
нието на испанските бан-
ки.

Европейските банки се 
подготвят за шоково 
набиране на капитали

Компанията купи  
ITA Software за 700 
млн. USD

Лидерът в онлайн търсе-
нето Google изкупи една 
от ключовите онлайн плат-
форми за резервации на 
самолетни пътувания ITA 
Software срещу 700 млн. 
USD. Компанията успя да 
победи останалите канди-
дати в лицето на Expedia, 
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Google стъпва на пазара  
на самолетни билети 

Конкуренция
Microsoft вече е 
на пазара 
▶Исконният конкурент на 
Google - Microsoft - има леко 
предимство на този пазар, 
коментират анализатори.

Софтуерният гигант 
изкупи FareCast през 2008 
г., което беше най-успеш-
ната му стъпка в тази 
насока.
▶Това накара Google да 
отговори с изкупуването 
на ITA. 

▶Сделката трябва да под-
сили позициите на тър-
сачката, която в момента 
разчита на търсенията, 
свързани с пътуване, за 
10-12% от приходите си. За 
миналата година те бяха 
почти 24 млрд. USD.

▶ Състоянието на испанските банки най-вероятно ще бъде следено изкъсо от  
инвеститорите           СнИмкИ BlooMBerG

Kayak.com и Travelport.
Решението повдига нови ан-
титръстови опасения за най-
голямата в света интернет 
търсачка. Компанията обяви, 
че се е съгласила да придо-
бие притежавания от частно 
лице ITA Software, като обяс-
ни, че това би й помогнало 
да подобри възможността 
потребителите по-лесно да 
намират информация за по-
лети и цени онлайн.

Ще изградим нови сред-

ства за търсене на полети, 
като се фокусираме върху 
крайния потребител, комен-
тира евентуалната покупка 
главният изпълнителен ди-
ректор на компанията Ерик 
Шмит. По думите му Google 
не планира продажба на 
билети на потребителите и 
фирмата ще зачита всички 
сега действащи споразу-
мения на ITA (International 
Tourist Agency) с нейните 
партньори. 

Разливът на нефт доведе до 
мениджърска чистка в BP 
Проблемите в 
Мексиканския залив 
най-вероятно ще 
доведат до оставки 
на членове на борда 
и изпълнителния 
директор на 
компанията

Мениджърска чистка се 
задава в British Petroleum 
(BP), твърди Financial Times. 
Според изданието до спира-
нето на разлива на нефт в 
Мексиканския залив топме-
ниджмънтът на компанията 
ще остане без промяна. След 
потушаването на проблема 
обаче ще бъде проведено 
задълбочено разследване, 
което ще доведе до промени 
на високите етажи на влас-
тта в петролния гигант. 

Жертви
Сред почти сигурните жерт-
ви е шведският председател 
на борда на директорите на 
компанията Карл-Хенрик 
Сванберг. Той беше остро 
разкритикуван заради липса-
та на ясна позиция за справя-
нето с проблема, възникнал 
след експлозия на нефтодо-
бивна платформа на BP до 
САЩ. Сванберг не успя да 
подкрепи и изпълнителния 
директор на гиганта Тони 
Хейуърд, който се нагърби 
с нелеката задача да спре те-
човете. Въпреки това името 
му най-вероятно също ще 
попадне в списъка на мени-
джърите на ВР за смяна. 

Според различни планове за 
възстановяването на компа-
нията оставката на Хейуърд 
е задължителна за съживя-
ването на петролния гигант. 
Паралелно с мениджърските 
промени предстои и набира-
не на капитал чрез емити-
ране на облигации или ин-
вестиция от стратегически 
инвеститор, твърдят от FT. 
За най-вероятен заместник 
на Хейуърд се сочи управля-
ващият директор на ВР за 
Азия и Америка Боб Дъдли. 
Именно той се зае с изчист-
ването на нефтеното петно 
в Мексиканския залив и по-
туши медийния огън срещу 
ВР в САЩ. 

Разходи
Все още не е ясно колко 
точно ще струва разливът 
на ВР. Инвеститорите оч-
акват приходите на компа-
нията за второто тримесе-
чие, в които ще се разбере 
каква е цената на теча до 
момента. Най-вероятно 
тя ще достигне десетки 
милиарди долари, прогно-
зират анализатори. Без 
решителни мениджъри в 
подобна ситуация BP ще 
бъде лесна цел за изкупу-
ване на конкурентите си 
в лицето на ExxonMobil, 
Royal Dutch Shell или 
PetroChina, смятат ана-
лизатори.

Пазарът на автомобили  
в САЩ се понижава 
Въпреки спада 
Chrysler, Ford и GM 
са отбелязали ръст в 
продажбите за послед-
ната година

Продажбите на автомобили 
в САЩ са се понижили 
през юни спрямо май, а 
автомобилните компании 
вече не вярват в очаквания 
подем на автомобилния 
сектор през второто полу-
годие. Това стана ясно след 
публикуването на офици-
алните данни за продаж-

бите на нови автомобили 
в САЩ. 

Американският автомо-
билен пазар, вторият по 
големина в света след ки-
тайския, регистрира спад, 
сравним с този, претърпян 
от много европейски паза-
ри, като френския и испан-
ския например.

Според данните през юни 
в САЩ са били продадени 
11.08 млн. автомобила сре-
щу 11.63 млн. през май. Въ-
преки общото свиване на 
пазара трите големи компа-
нии Chrysler, Ford и General 

Motors са отбелязали ръст 
в продажбите си спрямо 
юни 2009 г. Chrysler се е 
справила най-добре - ръс-
тът й е 35%. Ford и GM са 
регистрирали по-умерено 
повишение от 13 и 11%.

Продажбите на нови 
автомобили в Германия 
също са отбелязали спад 
от 32% през юни спрямо 
същия месец на 2009 г. 
Предвижда се регистраци-
ята на нови автомобили за 
цялата година да спадне с 
около 25% до 2.8-2.9 млн. 
автомобила.

Главният изпълнителен директор на ВР Тони 
Хейуърд най-вероятно ще загуби работата си след 
спирането на разлива в мексиканския залив

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6354 6469
Калай LME USD/т 17500 17175
Олово LME USD/т 1692,5 1762,5
Цинк LME USD/т 1726,5 1803
Алуминий LME USD/т 1928 1958
Никел LME USD/т 19150 19180
Алуминиева сплав LME USD/т 1865 1865

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1204,85 1205
Сребро LME USD/тр.у. 17,74 17,78
Платина LME USD/тр.у. 1509,5 1514,5
Паладий LME USD/тр.у. 433,5 437,5
Родий LME USD/тр.у. 2450 2500

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 72,16 72,51
Брент ICE USD/б 72,18 72,41
Газьол ICE USD/т 622,25 622,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,82 4,82
Бензин 95 NYMEX USD/т 679 -
Нафта NYMEX USD/т 603 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 183,17
Царевица Yellow CBT USD/т 148,33
Ечемик Feed ASX USD/т 191,80
Памук No.2 NYBOT USD/т 1662,26
Какао  NYBOT USD/т 3035,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3689,37
Соя No.2 ICE USD/т 330,69
Захар White NYSE LIFFE USD/т 481,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 5.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39
Бразилски реал BRL 10 8,9
Канадски долар CAD 1 1,54
Швейцарски франк CHF 1 1,44
Китайски ренминби юан CNY 10 2,34
Чешка крона CZK 100 7,6
Датска крона DKK 10 2,63
Естонска крона EEK 10 1,25
Британска лира GBP 1 2,38
Хонконгски долар HKD 10 2,05
Хърватска куна HRK 10 2,72
Унгарски форинт HUF 1000 6,98
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76
Исландска крона ISK 100 3,45
Японска йена JPY 1000 6,74
Южнокорейски вон KRW 100 1,77
Литовски литаc LTL 1000 1,34
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76
Малайзийски рингит MYR 10 1,27
Норвежка крона NOK 10 4,93
Новозеландски долар NZD 10 2,47
Филипинско песо PHP 10 1,13
Полска злота PLN 100 3,46
Нова румънска лея RON 10 4,81
Руска рубла RUB 10 4,63
Шведска крона SEK 100 5,14
Сингапурски долар SGD 10 2,06
Словашка крона SKK 10 1,15
Тайландски бат THB 100 4,92
Нова турска лира TRY 10 1,02
Щатски долар USD 1 1,59
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,11

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	02.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,24 1127,07

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

01.07.2010	г.

156,81 156,05 155,28 154,90 152,99 152,99   
11,77 11,71 11,65 11,62 11,48 11,48   
86,12 85,70 85,28 84,86 83,61 83,61   
98,43 97,95 97,47 96,99 95,56 95,56   
748,16 744,53 740,90 737,27 726,37 726,37   
150,61 149,89 149,18 148,46 143,44 143,44   
74,15 73,80 73,44 73,08 71,30 71,30   
145,06 144,36 143,66 142,97 139,48 139,48   
272,43 271,14 269,84 268,54 259,46 259,46   
183,45 182,57 181,70 180,82 174,71 174,71   
222,59 221,53 220,47 219,41 211,99 211,99   
74,55 74,20 73,84 73,49 71,00 71,00   
224,27 223,20 222,13 221,07 213,59 213,59   

до	15.00	ч.	на	30.06.2010	г.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,31582 -0,00990
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,74036 -0,01565
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46614 -0,02413
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,46219 -0,02197
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,30195 -0,03767
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,59457 0,00501
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62538 -0,00035
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,37013 -0,00879
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,99995 -0,03612
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71889 -0,00037
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,84575 0,04168
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,71948 -0,03291
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,33077 -0,07174
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,77997 -0,02864
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26828 -0,02294
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75585 -0,00156
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19347 -0,03209

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 05.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.1551  11.8165   7.9540 
320.0645 N/A 11.7759 7.9266 
321.6593 13.0448 N/A 7.8876 
321.6593 13.0448 11.7179 N/A 
 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	02.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0063	лв. 0.9913	лв. 1.0013	лв. -0.79% 5.62%

Сентинел	-	Рапид 1.1708	лв. 1.1708	лв. 2.19% 4.16%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	01	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.5207 4.5433  4.7015                4.5207  4.4303   -12.21% 14.53% -17.21% -27.71% 21.01.2008
фонд в акции 6.3561 6.3879  6.6103             6.3561  6.2290   -10.27% 14.33% -13.12% -16.94% 23.01.2008
високодоходен 10.1209 10.2727  10.5257               0.0000  0.0000   0.61% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2461    2.2461    -9.88% 27.47% -4.14% -58.55% 12.11.2007
балансиран 2.6568    2.6568    -10.68% 24.08% -6.92% -52.22% 12.11.2007

паричен пазар 11.1238  11.1182  11.1015 11.1126 11.1126 11.1182 3.50% 0.13% 6.89% 6.31% 06.10.2008
балансиран 10.5647  10.5121  10.4070 10.4595  0.0000 -1.84% 4.63% 4.40% 2.96% 06.10.2008
фонд в акции 9.5228  9.4754  9.3333 9.3806  0.0000 -7.83% 8.45% -0.12% -3.10% 06.10.2008
             
балансиран 13.3987    13.2660    -1.16% 6.41% 3.12% 6.40% 14.12.2005
фонд в акции 7.8048    7.7275    -7.75% 13.38% -5.72% -5.21% 01.03.2006
фонд в акции 4.9046    4.8560    -17.04% 11.91% -14.28% -16.45% 21.06.2006
фонд в акции 7.5461    7.3263    -7.50% 14.60% 0.85% -12.13% 05.02.2008
фонд в акции 10.4191    10.1156    -1.43% 11.77% 6.25% 0.48% 05.02.2008
паричен пазар 11.8356    11.8356    4.33% 0.21% 8.91% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.0122    79.7322  80.0122  -3.52% 2.44% 2.69% -5.54% 20.11.2006
фонд в акции 46.6785    46.4451  46.6785  -10.05% 2.59% -7.86% -14.77% 20.11.2006
фонд в акции 64.0046    63.6846  64.0046  -7.16% 4.51% 6.37% -13.12% 03.10.2007
             
фонд в акции 93.6969    92.3019    -9.41% 2.82% -7.50% -2.11% 04.01.2007
балансиран 77.6295    76.4737    -6.97% 1.64% -7.34% -8.55% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29363    1.29105    3.49% 0.82% 6.46% 5.74% 01.12.2005
балансиран 1.05248    1.04618    -2.48% 5.98% 3.70% 1.05% 01.12.2005
фонд в акции 0.72135    0.71064    -7.72% 13.53% 6.15% -7.45% 01.03.2006
фонд в акции 0.72679    0.72245    -0.98% 1.96% 1.46% -12.92% 07.03.2008
ниско рисков 1.04330    1.04018    1.70% 0.38% 3.64% 3.54% 07.05.2009

балансиран 99.9491    98.9545    -3.20% 9.42% 3.51% -0.12% 07.12.2005
балансиран 106.3081    105.2503    -3.60% 8.29% 0.78% 1.31% 06.03.2006
фонд в акции 85.0211    83.7553    -6.14% 13.66% 3.49% -1.87% 20.06.2005
паричен пазар 119.9585    119.9585    4.42% 0.63% 6.29% 7.04% 31.10.2007
ниско рисков 92.9604    92.5889    2.97% 2.96% -5.83% -3.03% 01.02.2008
ниско рисков 105.1793  105.0742  104.7590  105.0742  2.59% 1.39% 5.07% 5.05% 01.07.2009

балансиран 4.4832     4.4564     -8.83% 10.09% 0.45%*** 4.32% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8959  0.8914   0.8892                                 0.8848     -15.81% 17.02% -6.10%*** -10.46% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    -7.82% N/A -4.98% N/A 01.06.2010
балансиран 17.2664     17.1460     N/A 8.35% N/A 9.98% 28.09.2004
фонд в акции 10.7548    10.6052     -11.88% 12.54% -7.51% 1.48% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1555     1.1384     -10.82% 14.32% 2.39% 1.32% 10.05.2004
фонд в акции 0.7162     0.7056    2.65% 22.52% 25.64% -8.89% 04.10.2006
фонд в акции 0.9131     0.8996    4.13% 20.79% 1.75% -3.98% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.5392  129.3456  129.0874    2.49% 3.32% 5.22% 6.32% 04.05.2006
балансиран 14.0704  14.0704  13.9311    -6.50% 8.36% -3.32% 1.80% 17.12.2004
фонд в акции 0.6879  0.6811  0.6744    -8.19% 15.65% 0.27% -9.03% 04.05.2006
             
балансиран 789.3065    783.4015    1.21% 6.45% 12.30% -9.90% 09.05.2008
фонд в акции 706.9754    701.6863    -0.28% 8.07% 14.29% -13.72% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1489    11.1489    2.57% 1.90% 5.49% 2.49% 30.01.2006
балансиран 115.3182    115.3182    -3.92% 7.13% 3.64% 1.54% 30.01.2005
фонд в акции 6.3425    6.3425    -9.95% 16.07% 7.57% -9.78% 30.01.2006
фонд в акции 9.8858    9.8858    -1.82% 1.98% -0.04% -0.81% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.5203    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4871  0.4847  0.4823    -7.46% 8.39% -3.11% -24.20% 19.11.2007
балансиран 0.7238  0.7213  0.7188    -3.04% 3.82% -0.05% -11.75% 19.11.2007
ниско рисков 0.9878  0.9863  0.9848    2.43% 1.53% 6.12% -0.53% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2481  1.2462                   1.2443     3.04% 0.38% 7.53% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2738  1.2700                    1.2662     3.93% 1.12% 8.70% 5.72% 16.03.2006
балансиран 0.8570  0.8536                     0.8502     -1.43% 4.79% 0.99% -3.62% 16.03.2006
фонд в акции 0.6308  0.6277                      0.6246     -6.51% 9.03% -2.86% -10.27% 16.03.2006
балансиран 0.7336  0.7307                      0.7278     -3.88% 6.25% -2.05% -12.32% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000                0.0000     N/A N/A N/A N/A 
 1.0202  1.2020               0.9692     N/A N/A N/A N/A 
 
паричен пазар 1.1708    1.1708    2.19% 0.22% 4.16% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0063    до 90 дни  над 90 дни  -0.79% 3.97% 5.62% -0.08% 12.09.2005
     0.9913  1.0013      

балансиран 7.0602    7.0602    -14.05% 12.28% -2.31% -7.71% 01.03.2006
фонд в акции 6.1190    6.1190    -12.72% 14.56% 2.60% -10.70% 01.03.2006
фонд в акции 2.7327    2.7327    -2.56% 16.08% 4.00% -32.96% 05.04.2007
консервативен 10.4031    10.4031    -0.25% 1.78% 1.18% 2.58% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7200                                    0.7165                             0.7147                             0.7094           0.7094 0.7129                                   0.6952  -2.23% 13.62% 1.43% -8.00% 22.05.2006
фонд в акции 0.3956                                     0.3937                            0.7147                             0.3898             0.3898 0.3917                                   0.3820  -5.16% 17.93% 15.12% -25.71% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена       
фонд в акции 100.8855                                               99.6462                                                                             98.9025    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 318.9482    318.4698    2.20% 0.23% 4.81% 7.23% 17.11.2003
ниско рисков 12.9799    12.9150    0.07% 2.96% 5.39% 5.95% 27.12.2005
балансиран 11.6019    11.4859    -3.57% 6.04% 2.71% 3.35% 27.12.2005
фонд в акции 7.8095    7.7314    -9.43% 12.18% 0.38% -5.05% 07.09.2005
балансиран 20.0670    20.0670    -1.05% 3.43% 2.22% 0.12% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5213    6.4887    -3.64% 9.37% -3.03% -12.94% 01.06.2007
балансиран 7.9294    7.8898    -2.62% 9.32% -1.78% -7.24% 01.06.2007
консервативен 11.3561    11.3278    4.44% 3.26% 9.32% 4.51% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1545    1.1315    -5.63% 6.42% -2.57% 3.86% 18.09.2006
балансиран 1.0239    1.0137    -2.80% 3.79% 0.22% 1.15% 10.06.2008

В изпълнение на изискванията на чл. 22, ал. 2 от Наредба 9 на 
Комисията за финансов надзор от 19.11.2003 г., ПОК “ДОВЕРИЕ” 
публикува стойността на един дял валидна за последния работен 
ден на месец юни 2010 г., както следва:

УПФ               1.23604
ППФ               1.21535
 ДПФ               1.21073

Повече информация на: тел. 0 900 32 100 
(0.18 лв./мин. без ДДС за цялата страна), 

интернет адрес www.poc-doverie.bg и офисите на Компанията 
в цялата страна.

УД	РЕАл	ФИнАнС	
АСЕт	МЕнИДжМънт

Взаимен	Фонд Валута
Емисионна	стойност	за	1	дял Доходност

до	50000 над	50000	до	
100000

над	
100000

от	началото	
на	годината	

ДФ	Реал	Финанс	
Балансиран	Фонд BGN 0.7080 0.7066 0.7045 -9.25%

ДФ	Реал	Финанс	
Високодоходен	Фонд BGN 0.6671 0.6658 0.6638 -9.61%

Разходите за емитиране са включени в посочените цени и са:
- до 50000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.5% от НСА на дял.
- до 100000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.3% от НСА на дял.
- над 100000 лв. няма разходи за емитиране.

Цените са валидни за поръчки подадени на 1.07.2010 г. 
тел.	+359	52	653	830,	www.rfasset.eu

Взаимен	фонд
нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(нСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	02/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,053615 € 1,074687 € 1,048347
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,845919 € 0,862837 € 0,841689

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,826554 € 0,843085 € 0,822421

Цените са валидни за поръчки, подадени на 29/06/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	5/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,131572 лв. 1,131572 лв. 1,131572 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 5/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 
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Нефтът 
се нареди 
сред най-

губещите на пазара, 
като елиминира 
0.81 USD от 
стойността си. Само 
за една седмица 
петролът загуби 6 
USD и се върна на 
нивата от началото 
на юни

Цената на 
златото от-
беляза по-

вишение и по време 
на последната сесия 
в Лондон достигна 
1211.6 USD/тр.у. 
Основната причина 
за това беше еврото, 
което спечели нови 
0.31%

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
загуби 225 пункта 
от стойността си. 
Продължаващите 
финансови про-
блеми в Европа 
са сред основните 
причини за новия 
спад

индекс на деня

1.11
▶ процента се понижи 
хонконгският индекс 
Hang Seng и достигна 
19905.32 пункта

Цифра на деня

1.12
▶ процента загуби 
петролът и в послед-
ния ден от седмицата 
се котираше за 72.14 
USD/б.

Скъпият франк - опасност  
за швейцарската икономика
Продължителното пос-
къпване на швейцарския 
франк до 1.31 спрямо 
еврото отново върна 
опасенията, че централ-
ната банка на страната 
ще се намеси решително 
на валутния пазар, за да 
забави поскъпването. 
Преди две седмици, когато 
валутата се котираше за 
1.39 EUR/CHF, от ръ-
ководството на банката 
обявиха, че такива мерки 
няма да бъдат предприе-
мани. Тогава директорът 
на институцията Филип 
Хилдебранд официално 
заяви, че рискът от дефла-
ция в страната до голяма 
степен е изчезнал, което 
веднага беше възприето 
от пазарните участници 
като знак, че монетарната 
институция ще преустано-
ви опитите си за директна 
интервенция на валутния 
пазар с цел възпрепят-
стване поскъпването на 
франка.

Оттогава обаче местната 

валута поскъпна с нови 
4% и в ранните часове на 
петъчната търговия фран-
кът се котираше при не-
вижданите от създаването 
на еврото нива от 1.3074 
EUR/CHF. От финансо-

вата институция отказаха 
коментар по тези слухове, 
с което допълнително 
подсилиха опасенията на 
анализаторите.

Според Дейвид Коул, 
главен икономист на 
базираната в Франкфурт 
Julius Baer Holding AG, 
икономическата криза в 
Европа и САЩ, правят 
валути като швейцарския 
франк, японската йена и 
отскоро китайския юан из-
ключително интересни за 
инвеститорите. Неговото 
мнение е, че истинският 
проблем за една от най-
малките държави в Европа 
ще дойде, когато отноше-
нието евро/франк слезе 
под 1.3, а при сегашната 
ситуация е само въпрос на 
време това да се случи.

Силната валута ще уда-
ри най-много по износа 
на страната, а на този етап 
експортът се равнява на 
половината от брутния 
вътрешен продукт на 

В ранните 
часове 

на петъчната 
търговия франкът 
се котираше при 
невижданите от 
създаването на 
еврото нива от 
1.3074 EUR/CHF

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Швейцарската централна банка остави без коментар евентуална директна 
интервенция на валутния пазар

Двойна рецесия плаши долара

На сесията в 
петък доларът 

регистрира спад и 
спрямо британския 
паунд и се котираше 
за 1.52 GBP/USD

Станислав пондев, 
Финансова къща „Логос-ТМ”

▶ загубата на 125 хил. работни места в СаЩ постави 
местната валута под натиск СниМки BloomBerg

Американският долар 
остана под натиск спрямо 
еврото преди ключови-
те данни за заетостта в 
Америка. Опасенията от 
евентуална двойна рецесия 
в САЩ срина американ-
ската валута с 3.3% през 
миналата седмица. Спрямо 
йената също бяха отчетени 
големи загуби и в четвъртък 
беше достигната най-ниска-
та стойност за годината от 
86.95 USD/JPY. По същото 
време доларовият индекс, 
който измерва тежестта на 
американските пари спрямо 
шестте основни валути, 
отчете спад от 1.6%.
В петък еврото успя да 
компенсира загубите си 
от началото на седмицата 
и достигна ниво от 1.2585 

Рекорден добив на  
царевица през 2010 г.
Световният съвет по 
зърното (IGC) очаква 
глобалното производство 
на пшеница през 2010-
2011 г. да се увеличили 
от 660 млн. т до 664 млн. 
т. По-благоприятната 
оценка се дължи на висо-
ките добиви в САЩ, Ав-
стралия и Китай, обявиха 
от съвета.

През 2010-2011 г. све-
товното производство 
на царевица ще отбе-
лежи нов исторически 
рекорд от 824 млн. т при 
806 млн. т през 2009/10 г., 
което е вследствие на оч-
ертаващите се по-големи 
реколти в Русия и Украй-
на, твърдят анализатори-
те от IGC. 

Прогнозата на съве-
та по зърното се отрази 
веднага на цените на 
пшеницата на между-
народните пазари. На 
борсата в Чикаго цената 
се повиши до 189 USD/т,  
следвана от пазарите в 
Германия и Франция, 

Таня панайотова, 
Софийска стокова борса

Търсенето 
на пшеница 

на Софийската 
стокова борса беше 
в диапазона 230-240 
лв./т, а предлагането 
на нива 250-275 
лв./т

ца. Брашното тип 500 се 
търгуваше от 445 до 480 
лв./т, оризът за 1780 лв./т, 
а котировките на рафи-
нираната захар стигнаха 
1220-1330 лв./т. 

На борсов кръг „нехра-
нителни стоки” основно 
се сключваха сделки за 
бензин А95Н на цена 
2140 лв./хил. л и дизело-
во гориво за 2125 лв./хил. 
л. При горивото за ото-
пление цените бяха в ди-
апазона между 1540-2000 
лв./хил. л.

за май заради свиването на 
работната сила. Темпът на 
възстановяване на трудо-
вия пазар показва, че ще 
трябват години на най-го-
лямата икономика в света 
да възстанови загубените 
8 млн. работни места от 
началото на рецесията, 
започнала през декември 
2007 г. 

На сесията в петък до-
ларът регистрира спад и 
спрямо британския паунд 
и се котираше за 1.52 GBP/
USD, което е понижение с 
0.07%. В същото време и 
китайската валута напредна 
с 0.14% спрямо долара и се 
котираше за 6.7716 USD/
CNY, нива, невиждани през 
последните 17 години.

EUR/USD, където се нами-
раше в средата на май. 

Единната валута по-
лучи подкрепа както от 
съобщението на Европей-
ската централна банка, 
че ще отпусне по-малко 
средства на банките през 
идните три месеца, така 
и от преминалия при за-
силен интерес аукцион на 
испански петгодишен дълг 
в четвъртък.
Данните за заетостта в 
САЩ за юни, оповестени 
в петък, регистрираха 
загуба на 125 хил. работни 
места при очаквания за 
свиване на трудовия пазар 
със 106 хил. Безработица-
та се понижи до 9.5% на 
годишна база спрямо 9.8% 

където стойността на 
зърното се покачи до 180 
USD/т и 171 USD/т.
Търсенето на пшеница на 
Софийската стокова бор-
са беше в диапазона 230-
240 лв./т, а предлагането 
на нива 250-275 лв./т. 

При царевицата цената 
купува стигна 240-270, 
предлагането беше на 
ниво 300-370 лв./т. На 
борсов кръг „хранителни 
стоки” нямаше изненади, 
цените останаха на нива 
от предишната седми-

Царевица
USD/т
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Швейцария. Още по-при-
теснително е, че местната 
валута поскъпва най-мно-
го спрямо еврото, тъй като 
в момента страните от 
еврозоната са най-големи-

ят пазар за швейцарските 
стоки, като купуват почти 
две трети от продукция-
та на страната. Това ще 
постави под голям натиск 
големите компании като 

Swatch Group AG, чиято 
продукция ще става все 
по-скъпа за европейските 
потребители, които и без 
това все по-рядко поглеж-
дат към луксозните стоки.

Злато
USD/тр.у.
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Три от петте най-големи 
футболни първенства в 
Европа може да изпаднат 
във финансова несъстоя-
телност през следващите 
две години. Това показва 
анализ на консултантска-
та компания A.T.Kearney 
за финансовото състояние 
на водещите клубове на 
континента. Английската 
Премиершип, испанска-
та Премиера Дивизион 
и италианската Серия А 
имат сериозни финансови 
проблеми, отчита изслед-
ването. От Топ 5 в Евро-
па най-добре финансово 
се представя германската 
Бундеслига, следвана от 
френската Лига 1.

През последните три сед-
мици целият свят е вперил 
поглед в Мондиал 2010. 
От общо 736 състезатели, 
които пристигнаха в Юж-
на Африка за Световното 
първенство по футбол, 547 
играят за европейски от-
бори, показват данните на 
A.T.Kearney. Това придава 
изключително голяма ро-
ля на Стария континент 
за развитието на спорта в 
световен мащаб. 

Футболът като 
бизнес
Освен като отбори фут-
болните клубове развиват 
дейност и като компании и 
като такива бяха засегнати 
силно от световната криза. 
След приключване на сезон 
2009/2010 трансферите в 

петте най-големи футболни 
лиги в Европа отчитат общ 
отрицателен баланс от 566 
млн. EUR, показват изчис-
ленията на A.T.Kearney. От 
тях най-голям дял имат 
испанските отбори, чиито 
загуби възлизат на 257 млн. 
EUR, следвани от герман-
ските със 118 млн. EUR, 
английските с 91 млн. EUR 
и френските с 62 млн. EUR. 
Най-малък отрицателен ба-
ланс има в италианската 
Серия А - 38 млн. EUR за 
тази година. Натрупаните 
загуби за последните три 
години са още по-главо-
ломни. В Англия сумата 
достига до 1 млрд. EUR, а в 
Испания до 600 млн. EUR.

домино ефект
Икономически погледното, 
провалът на една от лигите 
или дори на няколко от 
клубовете в тях несъмнено 
ще се отрази и на остана-
лите в краткосрочен план. 
Затова и на пръв поглед 
незастрашените Франция 
и Германия са изложени 
на голям риск. Фалитът 
на една футболна лига мо-
же да повтори ефекта на 
доминото, който видяхме 
при банковата система, или 
сценария с гръцката криза, 
посочват анализаторите. 

Лошият пример на 
Англия
“Тотнъм” е първият англий-
ски футболен отбор, чиито 
акции бяха качени за тър-

И футболът не е 
имунизиран от фалит
Петте водещи първенства на Стария континент отчитат обща 
загуба от 566 млн. EUR през последната година

257 
▶ млн. EUR е загубата на 
испанските отбори през 
последната година

1.7 
▶ млрд. EURприходи 
генерира германската 
Бундеслига през 
последната година

говия на фондовата борса 
през 1981 г. Отборът никога 
не е раздавал дивиденти на 
акционерите си. Собствени-
ците на “Манчестър Юнай-
тед” - фамилията Глейзър, 
обмислят изтеглянето на 
пари от клуба, което със 
сигурност ще засегне бъде-
щата му конкурентоспосо-
бност. Повечето футболни 
клубове на Острова са качи-
ли акциите си за търговия, 
но нито един от тях не е 
успял досега да впечатли 
инвеститорите. Всички тези 
обстоятелства отблъскват 
дори рисковите играчи на 
пазара. Това прави футбола 
атрактивен само за онези, 
които чрез инвестиране в 
клубовете сбъдват детската 
си мечта или преследват 
политическа кариера. 

Френската фабрика 
за играчи
Силата на Лига 1 в Европа 
се дължи на бизнес модела, 
който са избрали францу-
зите. В неговата основа 
е футболната академия, 
създаваща силни играчи, 
които бързо се трансфе-
рират в други първенства. 
По този начин френският 
футбол си осигурява ста-
билни приходи и е сред 
най-малко застрашените от 
фалит в Европа. Приходите 
на Лига 1 за последната го-
дина надхвърлят 1.2 млрд. 
EUR. Това я поставя на 
второ място след герман-
ската Бундеслига, която 

отчита над 1.7 млрд. EUR 
постъпления. 

Печелившата 
Бундеслига
Германското първенство е 
едно от най-печелившите 
с най-ефективния бизнес 
модел. Отборите получиха 
силна подкрепа от модер-
низираната база и инвести-
циите, направени по време 
на Световното първенство 
през 2006 г., което се про-
веде в Германия. Герман-
ските футболни клубове 
инвестират около 100 млн. 
EUR на година в академи-
ите за подготовка и разви-
тие на таланти. За разлика 

от френските си колеги 
обаче, вместо да печелят 
от трансфери, германците 
пестят от тях. Бизнес мо-
делът на Бундеслигата е 
ориентиран към запазване 
на собствените звезди в 
германските клубове, а не 
към продаването им навън. 
Това прави лигата печелив-
ша не само като процент 
възвръщаемост на активи-
те, възлизащ на 2.1% през 
последната година (най-ви-
сокият в Европа), но и като 
възможност за създаване 
на икономически растеж. 

тежка участ
Италия вече познава фали-

ти на футболни клубове. 
През 2002 г. “Фиорентина” 
изпадна във финансова 
несъстоятелност. В Испа-
ния застрашени също не 
липсват. “Реал Мадрид” и 
“Барселона” продължават 
да бъдат сред най-агресив-
ните купувачи на скъпи 
играчи не само в Европа, 
но и в световен мащаб. И 
двата отбора имат слабост 
към наливането на огром-
ни суми за състезатели. 
В същото време обаче не 
предприемат действия за 
генериране на приходи 
като увеличаване цените 
на билетите и търсене на 
спонсори. 

Германските футбол-
ни клубове инвестират 
около 100 млн. EUR на 
година в подготовка на 
таланти

снимки REUtERs

▶

Футболът в Англия е атрактивен само за онези, които чрез инвестиране в 
клубовете сбъдват детската си мечта или преследват политическа кариера
▶
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Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

Стойности на дяловете на фондовете за допълнително 

пенсионно осигуряване, управлявани от ПенСиОннО 

ОСиГУРитеЛнА КОМПАниЯ “дСК РОдинА” Ад, валид-

ни за 30 юни  2010 г.

Професионален Пенсионен Фонд: 1.19414 за един дял

Универсален Пенсионен Фонд: 1.24753 за един дял

доброволен Пенсионен Фонд:  1.21938 за един дял

дПФ по професионални схеми:       1.06125 за един дял

 Пенсионно осигурително дружество 
- Бъдеще Ад обявява стойност на един 
дял  за последния ден на месец Юни 2010 г. 
както следва:

 ППФ - 1.18075
 УПФ - 1.22472
 дПФ - 0.87033

На основание чл.22, ал.2 на Наредба № 9/19.11.2004 г., Съветът 
на директорите на  “Ай Ен Джи Пенсионноосигурително 
дружество” ЕАД обявява стойностите за дяловете на пенси-
онните фондове, управлявани от дружеството, валидни за дата 
30.06.2010 г., както следва: 

“Ай Ен Джи Универсален пенсионен фонд” 1.25247
“Ай Ен Джи Професионален пенсионен фонд” 1.25253
“Ай Ен Джи Доброволен пенсионен фонд” 1.22962

ПОАД „ЦКБ-СИЛА”, в изпълнение на чл. 22 ал.2 от 
Наредба 9 на КФН, обявява стойностите на един дял, 
валидни за последния работен ден на месец Юни 2010г. 
на пенсионните фондове, управлявани от Дружеството, 
както следва:

ДПФ- 1.18035
УПФ- 1.34716
ППФ- 1.31501

София, ул. Стефан Караджа 2, тел. 02/981 17 74, 
клиентски център 0900 32 333 (0.22 лв./мин.-с ДДС)

www.ccb-sila.eu, e-mail:office@ccb-sila.com

На основание чл. 22, ал.2 от Наредба № 9/19.11.2003 на КФН,  
“ПЕНСИОННООСИГУРИТЕЛЕН ИНСТИТУТ” АД обявява стойностите 
на един дял, валидни за последния работен ден на месец ЮНИ на 2010 г.,  
на пенсинонните фондове, управлявани от Дружеството, както 
следва:

за ППФ “Пенсионноосигурителен институт” - 1.07961 лв.
за УПФ “Пенсионноосигурителен институт” - 1.11123 лв.

за ДПФ “Пенсионноосигурителен институт” - 1.06991 лв.

София, бул. Цар Борис ІІІ № 41, тел. 80 55 308, факс 80 55 308
е-mail: head@pensionins.com; web site: pensionins.com

Стойности на дяловете на фондовете за допъл-

нително пенсионно осигуряване, управлявани 

от ПОд „тОПЛинА” Ад 30.06.2010 г.

Фонд Стойност на 
1 дял

Универсален пенсионен фонд „Топлина” 1.05495 лв

Професионален пенсионен фонд „Топлина” 1.06515 лв

Доброволен пенсионен фонд „Топлина” 0.97181 лв

На основание чл.22, ал. 2 от “Наредба № 9/19.11.2003 г. за 
начина и реда за оценка на активите и пасивите на фондовете 
за ДПО и на ПОД, на стойността на нетните активи на фонда, 
за изчисляване и обявяване на стойността на един дял и за 
изискванията към воденето на индивидуалните партиди”, 
Ръководството на Пенсионноосигурително дружество 
“АЛИАНЦ БЪЛГАРИЯ” АД  съобщава, че стойността на 
1 дял, валидна за 30.06.2010 г. е както следва:

за ДПФ “Алианц България” -    1.14425 лв.
за ЗППФ “Алианц България” – 1.12450 лв.
за ЗУПФ “Алианц България” – 1.15247 лв.

На основание чл. 22, ал. 2  от Наредба № 9 
/19.11.2003 г. ПенСиОннООСиГУРитеЛнА КОМ-
ПАниЯ “Съгласие” Ад уведомява осигурените 
лица, че стойността на един дял в управля-
ваните от Компанията пенсионни фондове, 
валидна за 30.06.2010 г., е както следва:

За дПФ “Съгласие” – 1.18299 лв.
За ППФ “Съгласие” – 1.24820 лв.
За УПФ “Съгласие” – 1.27205 лв.

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ЯВНО НАДДАВАНЕ
Изх.№ 0512/2003/004120/22.06.2010

Подписаният, ЙОРДАНКА АТАНАСОВА, публичен изпълнител при Те-
риториална дирекция гр. София Офис гр. Благоевград, съобщавам, че по 
изпълнително дело № 512/2003 по описа на същата дирекция ще се проведе 
търг с явно наддаване, по реда на чл. 247 - чл. 250 от ДОПК, в сградата 
на Териториална дирекция на НАП гр. София Офис гр. Благоевград, ул. 
“Гьорче Петров” №2, на 20.07.2010 г., от 10.00 ч. на ½ идеална част от 
следния недвижим имот - находящ се в гр. Гоце Делчев, ул. “ Панаирски 
ливади “ № 13, представляващ дворно място от 700 кв.м. и построената 
върху имота двуетажна жилищна сграда, състояща се от мазе 100 кв.м.; 
партер 200 кв.м. – състоящ се от две помещения от по 100 кв.м.; с алу-
миниева дограма, пригодени и мебелирани за магазини. Първи жилищен 
етаж се състои от 2 бр. тристайни апартаменти с площ от 200 кв.м. 
Вторият  жилищен етаж с площ от 200 кв.м., при начална тръжна цена 
319 000.00 / триста и деветнадесет хиляди лева / лв. 

Огледът на недвижимия имот ще се извършва всеки присъствен ден 
от 12.07.2010 г. до 16.07.2010 г., от 10.00 ч. до 16.30 ч., на адрес: ГР.ГОЦЕ 
ДЕЛЧЕВ, УЛ.”ПАНАИРСКИ ЛИВАДИ” №13

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, трябва да постъпи по банков път до 16.07.2010г. в 
УНИКРЕДИТ БУЛБАНК АД IBAN : BG54 UNCR 96603320296613, BIC: UNCRBGSF, 
а доплащането на окончателната цена  в РАЙФАЙЗЕН БАНК ЕАД - IBAN: 
BG86 RZBB 9155 3320 0020 04, BIC: RZBB BGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сгра-
дата на Териториална дирекция на НАП гр. София Офис гр. Благоевград, 
ул. “Гьорче Петров” №2, и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: 
www.nap.bg.

За контакти: телефон 073 /  867928

Състезателите на 
Испания са оценени 
на 650 млн. EUR

Испанският национален 
отбор по футбол е най-скъ-
пият в момента в световен 
мащаб, показват данните 
на A.T.Kearney. Състеза-
телите на европейската 
страна са оценени на 650 
млн. EUR. Англия и Фран-
ция оформят Топ 3 на най-
скъпоструващите тимове 

на Световното първенство 
тази година. Всеки от тях 
струва съответно 449 млн. 
EUR и 368 млн. EUR. 

топ 10
Осем европейски отбора 
влизат в Топ 10 с най-ви-
сока стойност. Тимовете 
на Бразилия и Аржентина 
се нареждат на четвърто и 
пето място, съответно стру-
ващи 353 млн. EUR и 347 
млн. EUR. Изненадващо 
десетото място е за Сърбия, 

чийто национален отбор се 
оценява на 188 млн. EUR. 

Собствен ресурс
Бразилия и Испания са стра-
ните, които разчитат само на 
собствени играчи. В техни-
те отбори няма нито един 
състезател с чужда нацио-
налност. Близо половината 
от състава на германския 
и на френския тим обаче 
са чужденци (самият играч 
или някой от родителите му 
е роден в друга страна).

Испанският национален 
отбор най-скъп в света

650
МЛН. EUR

449
МЛН. EUR

368
МЛН. EUR

353
МЛН. EUR

347
МЛН. EUR

320
МЛН. EUR

293
МЛН. EUR

277
МЛН. EUR

256
МЛН. EUR

188
МЛН. EUR

ИСПАНИЯ АНГЛИЯ ФРАНЦИЯ БРАЗИЛИЯ АРЖЕНТИНА ИТАЛИЯ ГЕРМАНИЯ ПОРТУГАЛИЯ ХОЛАНДИЯ СЪРБИЯ

Стойност на национален отбор

Графика: Вихър Ласков

СНимКа reuters
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България беше домакин на 
финалите на седмото евро-
пейско състезание за най-
добра студентска компания 
JA-YE Europe Enterprise 
Challenge 2010. Надпре-
варващите се студенти са 
предприемачи от програ-
ма “Учебна компания” на 
младежката организация 
“Джуниър Ачийвмънт”. По-
следният етап от състезани-
ето, където 13-те компании 
финалисти от общо 10 дър-
жави се борят за “виртуал-
ната” инвестиция на журито 
от 50 хил. EUR, се проведе 
за първи път у нас. 

Освен официалната на-
града бяха раздадени и при-
зовете European Signature 
Awards (Награда на “Сити” 
за устойчивост и Награда 
на “Интел” за иновации) 
и Local Signature Awards 
(Награда на “Хюлет-Па-
кард” за отговорен бизнес, 
Награда на “Девня Цимент” 
за международен потенци-
ал и Награда на “Нестле” 
за най-добра маркетингова 
стратегия). 

Форумът се проведе под 
патронажа на министъра на 
образованието, младежта 
и науката Сергей Игнатов. 
Специални гости на откри-
ването бяха и премиерът 
Бойко Борисов, министър 
Сергей Игнатов, кметът на 
Столичната община Йор-
данка Фандъкова и предсе-
дателят на борда на дирек-
торите на “Джуниър Ачий-
вмънт” Саша Безуханова. 

Новият курс
Участниците в кампанията 
са бакалаври и магистри 
в университети на държа-
ви членки на Европейския 
съюз. Щандове на про-
велото се за първи път в 
България европейско със-
тезание имаше от Белгия, 
България, Дания, Естония, 
Испания, Норвегия, Порту-
галия, Румъния, Финландия 
и Холандия. Българското 
представителство беше по-
верено на двете компании 
национални финалисти: 
студентите по информати-
ка и в момента магистри 
по “Технологично предпри-
емачество и иновация” в 
Софийския университет 
“Св. Климент Охридски” от 
RS Consult и бакалаврите по 
индустриален мениджмънт 

в Техническия университет 
- София от KiWi Design. 

Зелени иновации
Две основни групи продук-
ти се оформиха при пред-
ставянето на компаниите 
по време на състезанието 
- технологични иновации 
и екологични бизнес реше-
ния. В първата категория 
спадат и двете български 
студентски фирми. RS 
Consult, в която избраха 
да инвестират “фиктив-
ни” 20 хил. EUR както 
министър Сергей Игнатов, 
така и кметът Йорданка 
Фандъкова, е разработи-
ла първия онлайн шах за 
трима играчи. От KiWi 
Design пък бяха заложи-
ли на иновациите в мода-
та - пред потенциалните 
инвеститори те защитиха 
многофункционалните си 
обувки със сменяеми то-
кове. Представени бяха и 
насочени към отговорното 
поведение решения, като 
вана, спестяваща 30% от 
консумираната вода, еко-
образователна детска игра 
и ръчно изплетени килими 
от отпадъчни материали.

преживяването
Реални пари няма да получи 
нито една компания, обясни 
един от организаторите на 
“Джуниър Ачийвмънт” за 
България Борис Колев, но 
много по-важни са контак-
тите, които бъдещите бизнес 
лидери ще осъществят. Това 
е място, където млади хора, 
които едва прохождат или 
вече сериозно се занимават 
с бизнес, могат да бъдат за-
белязани от вече утвърдени 
имена в предприемачеството, 
политиката и обществото, 
допълни Колев. А на събити-
ето наистина имаше отбори, 
които очакваха именно тук да 
получат първите си поръчки, 
и други, които вече подготвя-
ха производството на заявени 
доставки. И техният поглед 
беше вперен в другите звезди 
на форума - инвеститорите. 
Тъй като, както заяви друг 
официален гост на JA-YE 
Europe Enterprise Challenge, 
премиерът Бойко Борисов, 
първите са си първи и като 
такива първи ще бъдат по-
търсени - както от нас, така 
и от частния сектор. 

Марина Узунова

София посрещна бъдещите      европейски бизнес лидери
Студенти от 10 държави се бо-
риха за виртуална инвестиция 
от 50 хил. EUR в 
състезанието за най-добра 
студентска компания на 
“Джуниър Ачийвмънт”

Победителите
първа награда: Greeny 

Games, Холандия (настолна 
“зелена” игра за малки деца)

Втора награда: Top Safe 
SB, Норвегия (предпазваща 
безопасна жилетка за висо-
чинна работа)

трета награда: Tactile 
Digital Technologies, Порту-
галия (вграден в обзавежда-
нето интерактивен LCD 
екран, D’ChoiceTable, предназ-
начен за ресторантьорския 
сектор)

European Signature Awards
Награда на Citi за устойчи-

вост: Greeny Games, Холан-
дия

Награда на Intel за ино-
вации:RS Consult, България 
(онлайн шах за трима игра-
чи)

Local Signature Awards
Награда на HP за отгово-

рен бизнес: SESO, Норвегия 
(консултантски услуги за 
търговския сектор)

Награда на “Девня 
Цимент” за международен 
потенциал: Top Safe SB, Нор-
вегия 

Награда на Nestle за най-
добра маркетингова стра-
тегия: Sensaqua, Белгия (вана 
ECOSMOSE, спестяваща 30% 
от консумацията на вода)

▶

▶

▶

▶
▶

▶

▶
▶

▶

▶

българия за първи път беше домакин на финалите на европейското състезание                                    за най-добра студентска компания JA-YE Europe 
Enterprise Challenge 2010  СНИМКИ МАРИНА АНГЕЛОВА

▶

Направихме детска 
игра с 6 вида карти, 
на които са изобразени 
различни източници на 
енергия - слънце, вода, 
вятър, боклук, петрол 
и въглища. В края на 
играта този с най-много 
точки печели. Замисълът 
е, че има карти, които са 
по-екологични и носят 
повече точки - слънце, 
вода, вятър - и такива, 
които са неикономични 
и не толкова печеливши. 
Искаме да приучим де-
цата от ранна възраст да 
ценят природата и да се 
грижат за нейното устой-
чиво развитие. Продуктът 
вече има поръчка за 10 
хил. броя игри от най-го-
лямата холандска верига 
за продажба на детски 
играчки.

▶ Greeny Games, 
Холандия

Шах за трима

разработихме първия в света шах за трима играчи, с което спечелихме и наци-
оналното ниво на състезанието на “Джуниър ачийвмънт”, казаха авторите на 
проекта RS Consult, Софийски университет “Св. Климент охридски”, българия. про-
дуктът вече има своя онлайн версия и се радва на голямо търсене. пуснахме я в 24 ч 
на 30 юни и за първите 15 часа вече имахме 40 регистрирани потребители

▶

Имаме 
поръчка 
за 10 хил. 
броя игри

В брой 119 на 28 юни 2010 г., стр. 20, в интервюто със заместник-
ректора на City College д-р Мегаклис Петмезас е написано, че так-
сата за специалностите “Бизнес  мениджмънт и технологии” и  
“Маркетинг, реклама и връзки с обществеността” е 14 хил. EUR. 
Реалната такса е 14 хил. лв. 

Поправка
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София посрещна бъдещите      европейски бизнес лидери

Продуктът ни е ръчно 
изработен килим от 
остатъци на текстилната 
индустрия, т.е. напълно 
екологичен е, а техника-
та на изплитане е чисто 
финландска традиция. 
Нашата компания вече 
има няколко работници. 
Надяваме се тук не просто 
да привлечем потенциал-

ни инвеститори, но и да 
реализираме печалба, за 
да можем да наемем още 
хора, в това число такива, 
които сега са безработни. 
Вече привлякохме интере-
са и получихме първите си 
поръчки от финландски и 
международни търговци.

▶ Hooked Design, 
Финландия

Бизнесът и училището не трябва 
да си говорят през оградата
Според министъра на 
образованието Сергей 
Игнатов хората от биз-
неса трябва да станат 
гаранти за качеството 
в учебните програми

В България стъпките за 
образователната реформа 
вече са направени, въпро-
сът е да се отворят вратите 
за бизнеса, т.е. бизнесът и 
училището да не си говорят 
през оградата, а да изпъл-
няват едни и същи цели. 
Това каза министърът на 
образованието, младежта и 
науката Сергей Игнатов при 
откриването на състезани-
ето. Реформата цели сбли-
жаване целите на бизнеса с 
програмите на училищата и 
университетите. Във връзка 
с това вече са изготвени и 
конкретни стъпки, чрез кои-
то да стане така. “Хората от 
бизнеса трябва да станат га-
ранти за качеството в учеб-
ните програми в училище 
и университетите. Трябва 
да станат преподаватели, 
а практиката и стажовете 
да са задължителна част 
от обучението, т.е. освен 
аудиторните занятия про-
фесионалните стажове да 
са задължително условие за 
дипломиращия се студент.” 
В крайна сметка по този 
начин се обучават както 
качествени кадри, така и се 
пестят пари. “Много по-ев-
тино е да се отделят време и 
средства, за да се инвестира 
в създаването на лаборато-

рии, където условията са 
същите като в съответния 
бизнес.”

Учебни кредити
Въпреки че не обяви кон-
кретен срок, в който нововъ-
веденията ще бъдат извър-
шени, министър Игнатов 
изказа мнението, че поне 
60% от учебните кредити 
трябва да идват от практи-
ката. Не е изключено скоро 
обучителният период на 

бакалавърските програми 
също да бъде съкратен. “За-
белязва се тенденцията, че 
бакалавърската степен ста-
ва все по-кратка. В Европа 
преобладава тригодишната, 
във Великобритания - две-
годишната. Днес самата 
информация тече по дру-
ги канали, много по-лесно 
достъпни, което скъсява 
необходимата продължи-
телност на програмите,” 
обясни министър Игнатов. 

Зад граница
Отварянето на българско-
то образование и наука 
към чуждестранните ин-
ституции и фирми е друга 
приоритетна тема. “Един-
ственият вариант за високо 
качество е колкото се може 
по-скоро българската наука 
и образование да излязат 
извън пределите на Бъл-
гария и да се отворят за 
диалог с чужбина.”

Марина Узунова
българия за първи път беше домакин на финалите на европейското състезание                                    за най-добра студентска компания JA-YE Europe 

Enterprise Challenge 2010  СНИМКИ МАРИНА АНГЕЛОВА

▶

Достигнахме до сегашната концепция след три месеца липса на идеи. продуктът ни е обувка, която може 
да сменя височината на тока си. На този етап сменяме само самия ток на обувката, но след време ще можем 
да променяме и височината. това обясниха от българската компания KiWi Design, технически университет 
- София, българия

▶

Забелязахме, че все 
повече хората си взимат 
душ, за да пестят вода. 
Затова разработихме 
иновативен продукт, чрез 
който се редуцира 30% от 
консумацията на вода при 
къпане във вана. Формата 
на съда е пригодена да 
пасва напълно на човеш-
кото тяло, за да не се хаби 
течността при запълва-
нето на традиционния 
обем на ваната - просто 

се пълни по-малко вода. 
Продуктът ни е еколо-
гичен, икономичен и 
ергономичен. Компанията 
вече има наети подизпъл-
нители, които извършват 
самото производство, 
както и поръчка за голяма 
доставка. Производството 
на поръчаните вани ще 
започне веднага след края 
на конкурса в България.

▶ Sensaqua, 
френската част на Белгия

Вече назначихме 
няколко работници

Наехме подизпълнители 
за производството

обучителният период на бакалавърските програми може да бъде съкратен, 
каза министърът на образованието и науката Сергей игнатов (вляво)
▶
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За величието на една на-
ция се съди по отноше-
нието й към животните, 
беше казал Ганди. Когато 
става дума за български-
те домашни любимци 
обаче, нещата не са тол-
кова черно-бели. От една 
страна, традиционното 
мнение е, че каквото яде 
семейството, това трябва 

да яде и животното. От друга страна, браншовите 
представители вече години наред водят “образова-
телна борба” с народната мъдрост, като неуморно 
повтарят, че домашният любимец също има свои 
специфични хранителни потребности. Фирмите, 
които участваха в проучването на в. “Пари”, се раз-
личават по много показатели, но всички се обединиха 
около наблюдението, че пазарът на храна за домашни 
любимци е един от секторите, където народопсихо-
логията е повече от решаваща. 

Предпочитания
“Българинът все още няма култура за качествена грижа 
за домашния любимец. Той избира почти винаги по-
евтиния продукт за своя любимец,” заяви Александър 
Илиев, издател на специализираното интернет списание 
“Pet Show” и управител на онлайн зоомагазин за живо-
тинска храна и аксесоари zoodog.biz. Това заедно с нама-
лената покупателна способност поради икономическата 
криза остави процента на калорично покритие, т.е. броя 
собственици на домашни любимци, купуващи готова 
храна, на постоянно ниво спрямо миналата година. 
“Няма официални данни за калоричното покритие, но 
по вътрешни оценки е около 20% при котките и 10% при 
кучетата,” сподели Иван Миланов от “Нестле Пурина”, 
разпространител на марките Friskies, Darling, Pro Plan, 
Dog Chow, Cat Chow и Gourmet. За сравнение по данни 
от 2009 г. при постоянна на брой популация показателят 
се е движел в същия диапазон. 

истината е някъде там
Когато стане въпрос за пазарни дялове, преобладават 
по-скоро мненията, отколкото фактите. Според Илиев 
най-големи са компаниите, продаващи в хипермаркетите, 
т.е. икономичните храни и нискокачествените аксесоари. 
“Всъщност най-важните играчи са големите междуна-
родни компании: Master Foods и Nestle Purina, чието 
производство е основно в Унгария и Полша,” категори-
чен е Иван Миланов. Трудността при изчисляването на 

точните показатели идва от факта, че поне 90% от цялата 
вносна продукция е на черно, обяснява Иво Стефанов. А 
вносът спрямо производството по данни от 2009 г. е около 
90:10. Т.е. няма как да се изчисли нещо представително 
за пазар, 80% от който не се декларира и не се облага, 
пояснява Миланов.

остатъци
Единствената разлика е в това, че ако миналата година 
тенденцията е била за ръст в калоричното покритие, 
днес движението е в напълно противоположна посока. 
“С всяка изминала година се увеличава броят на хората, 
които купуват готови храни. Но в последната година 
заради кризата много от тях се върнаха към хранене с 
отпадъци от домашната трапеза,” обяснява Александър 
Илиев. “Всъщност относно храненето с готови продукти 
България се нарежда на последно място в Европа.” Както 
и целият източен район на континента - показателят за 
2009 г. при Словения, Хърватия и Румъния се е движел 
съответно около 25, 17 и 15-16%. Ярко контрастират се-
верните държави, където около 70% (Австрия) или 80% 
(Финландия) от собствениците на четириноги любимци 
се грижат за развитието им с готова храна. 

разновидности
Независимо кой вариант избере собственикът, важни-
ят факт е, че животните имат свои потребности от 
качествена храна, която може да им достави необходи-
мите протеини, напомня Асен Янакиев от зоомагазин 
“Догифешън”. Решението дори не е просто в готовата 
храна, а в полезната такава. Хранителните продукти за 
домашни любимци по магазините се делят на три класа 
- икономичен, премиум и суперпремиум, като цените им 
варират според съответната категория. Най-достъпни 
са икономичните продукти, движещи се около 15-20 
лв. на стандартен чувал (15 кг), а най-скъпи са тези от 
суперпремиум категорията - от 50 до над 100 лв. на чу-
вал. Икономичните продукти се предлагат най-вече по 
хипермаркетите, които също вече имат разработени свои 
марки в ниския клас. Например Metro продава храни 
“Aro” и “Lacy’s”, Billa - “Clever”, а Kaufland - “Dante”. 
Към ниския клас спада и най-големият български 
производител - ловешката фирма “Фуражни храни” с 
продуктите “Любимец”. И макар според Иво Стефанов 
фирмата да отбелязва огромен ръст в момента, при който 
производственият капацитет работи на пълни обороти, 
самите храни са еднообразни. Малкото сухи и консерв-
ни български храни не се предлагат в разнообразните 
разфасовки според възраст, порода и килограми на 
вносните марки. 

Около 80% от фирмите за храна      за животни работят на черно
Собствениците на домашни любимци се 
връщат към домашно приготвената храна

В София се проведе първото 
балканско браншово изложение
Гърция и Китай бяха чуж-
дите държави с най-много 
представители 
От 25 до 27 септември м.г. в София 
се проведе първото балканско бран-
шово изложение Pet Biz 2009, което 
събра общо 285 участника. Предста-
вени бяха зоомагазини, ветеринарни 
аптеки и клиники, вносители, хотел-
пансиони, производители и снабди-
тели на храни и аксесоари, онлайн 
магазини и други специализирани 
доставчици на услуги за домашни 
животни. 76.1% от изложителите бя-
ха български фирми срещу 12.3% от 
Източна Европа, 8.1% - от Западна 
Европа, и 3.5% - от други държави. 

След България (с 415) най-много 
браншови представители имаше от 
Гърция (26), Китай (15), Италия (14) и 
Румъния (12). Според организатора на 
събитието Василис Гулиелмос целта 
на изложението е сближаването на 
балканския пазар. Всъщност това са 
целели и повечето от посетителите 
на изложението. Причината за по-
сещение най-често е била събиране 
на информация за балканския пазар 
(90% от отговорилите), поддържане 
на професионални контакти (75%) или 
създаване на нови (60%). 

Марина Узунова
marina.uzunova@pari.bg

Посещаемост на павилионите според посетителския интерес

Храни за домашни любимци ��.��%

Аксесоари ��.��%

Аквариуми ��.��%

Живи животни �.��%

Хигиенни и козметични продукти �.��%

Ветеринарно оборудване �.��%
Аксесоари за птици �.��%

Лакомства �.��%

Илюстрация: Гриша Струнджев
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Около 80% от фирмите за храна      за животни работят на черно
Нови играчи навлизат в ниския ценови клас
Собствените марки 
на хипермаркетите 
все повече набират 
скорост

Нови компании навлизат 
предимно в ниския ценови 
клас, казват вносителите. 
Основните играчи обаче ос-
тават същите - “Марс Бъл-
гария” с Pedigree, Whiskas, 
Chappi и Kitekat; “Сам БС” 
с Royal Canin, Ferplast и 
Versele; “Нестле Пурина” 
с Friskies, Darling, Pro Plan, 
Dog Chaw и Cat Chaw; “Блу 

скай комерс” с Eukanuba; 
“Рихтер фарма” с Happy cat 
и Happy dog; българската 
“Фуражни храни” с “Люби-
мец” и все повече - собст-
вените марки на хипермар-
кетите. Основният внос на 
икономичните храни е от 
Испания, Италия и Гърция, 
обяснява Стефанов. Всъщ-
ност процентът на гръцкия 
износ към България спрямо 
цялото им производство е 
нищожен, тъй като 99% от 
продукцията се реализират 
на вътрешния пазар, допъл-
ва управителят на “Блу скай 

комерс”. Затова и фактът, че 
южната ни съседка имаше 
толкова представители на 
миналогодишното браншо-
во изложение Pet Biz, се 
обяснява с факта, че търсят 
начини по-скоро да се пока-
жат. И тъй като по-развити 
пазари като Германия не 
приемат толкова добре хра-
ните в ниския клас, гръцките 
износители са по-активни на 
балканската сцена, допъл-
ва Стефанов. Качествените 
храни традиционно идват 
от Германия, Холандия, Ка-
нада, Унгария, Полша.

трезво мислене
Забелязват се много опити 
на нови марки да навлязат на 
пазара, споделя Асен Яна-
киев. Но това става трудно, 
тъй като той е доста наситен 
и фрагментиран. В момента 
можем по-скоро да говорим 
за преструктуриране на па-
зара, отколкото за значи-
телни ръстове или спадове, 
обобщава Иво Стефанов. 
Тоест потребителите пре-
минават от едни класове 
към други и съответно това 
води до препозициониране 

на някои от фирмите или 
поява на нови. 

срещу течението
Не всички са склонни да се 
движат по пазарното течение 
обаче. “Според нас много по-
разумно и в здравословно, и 
във финансово отношение е 
да се купуват по-скъпи, но 
пък много по-качествени 
храни за домашните лю-
бимци,” категоричен е Асен 
Янакиев. “При евтините 
храни се пести директно от 
цената, но допълнителните 
разходи за ветеринарно-ме-

дицински услуги и рискът 
за здравето на животното 
скачат. При по-скъпите хра-
ни се спестява значително 
от лечение и най-важното 
любимецът остава здрав.” 
А доколко вносителите и 
производителите се грижат 
това да се случва, ще можем 
да разберем едва когато сек-
торът се осветли поне още 
малко и към него започнат 
да се прилагат стриктните 
законови регулации, кон-
тролиращи качеството в по-
голямата част на останалата 
икономика. 

С около 80% по-ниски продажби отчитат вносителите на 
продуктите

Основна тенденция в момента е масовото преминаване на хората към 
икономичния клас, категорични са всички български вносители. Според 
Александър Илиев увеличаването на потреблението в ниските спрямо високите 
класове е около 30%. “Най-много са намалели продажбите на аксесоари за 
любимци (поводи, гребени, клетки, купички за хранене и др.) - с около 80%. 

лакомства
Лакомствата под формата на кокали от кожа, бисквити и др. бележат спад с 
около 50%. Нашата компания е отбелязала спад с около 30% при храните и 80% 
при аксесоарите през тази година”, казва Илиев, чиято фирма внася предимно 
канадски премиум, суперпремиум храни (Nutram на производителя Elmira 
Pet Productions Ltd., K-9, Pet time) и хранителни добавки (XtraCare), както и 
италиански аксесоари (Ферибиела). 

Валутни сътресения
“Спадът на еврото спрямо канадската валута също се отрази на продажбите, 
допълва Илиев. За забавяне на целия ръст и увеличаване важността на 
икономичните продукти говори и Иван Миланов. “Основната причина е 
намалената покупателна способност на потребителите заради икономическата 
криза, а най-значително е преливането от премиум към икономичен клас. От 
една страна, това се дължи на неизградена култура, а от друга - на притеснението 
на целия пазар”, допълва Асен Янакиев. 

сватбени одежди
Но модните аксесоари продължават да се търсят, смята Янакиев, чиято фирма 
произвежда дрехи за кучета от 13 години и е намерила купувачи дори за по-
екстравагантните артикули като дъждобрани, гащеризони и сватбени одежди 
(на цена 70-100 лв.). 

Най-голям спад има 
при аксесоарите

Охлаждане на 
зоомагазините
Модата на замразените храни се доближава до 
отживелица
И докато преди около 5 години модата в храненето на 
домашни любимци повеляваше да се купуват и приготвят 
в домашни условия замразени месни продукти, то днес 
тази практика все повече се доближава до отживелицата. 
Макар никой да не знае точните количества, ясно се на-
блюдава, че замразените субпродукти по зоомагазините 
чувствително намаляват, споделя Иво Стефанов от “Блу 
скай комерс”, вносител на марката Eukanuba за България. 
Това не значи непременно, че хората се насочват към го-
товите храни - както отбелязват повечето представители 
на бранша, използването на храната, с която се храни се-
мейството, за домашните им любимци е честа и дълбоко 
вкоренена практика. До-
някъде причините 
са психологиче-
ски - животното 
или се приема 
за пълноправен 
член на семей-
ството и по-
ради това по-
лучава своята 
равна порция, 
или обратното 
- за по-низша 
част от групата, 
на която подоба-
ват отпадъците от 
трапезата. 
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Класирането
Победителите в Application Factory
Освен голямата награда в конкурса Application Factory 
бяха раздадени и още няколко отличия. На втора позиция 
в конкурса остана Димитър Аврамов и приложението му 
gOut - доста добър гид за свободното време, обединяващ 
програми за кино и театър, ресторанти и т.н. Третото място 
в AppFactory спечели Галин Станев с неговата разработка 
“Къде е детето” - софтуер, позволяващ следенето на децата 
посредством възможностите на Android телефоните. “Сир-
ма Мобайл” и тяхната “Софспирка” остана на четвърта 
позиция, а петата позиция бе за финансовия помощник 
Mobi bank на Светослав Николов. 

Талантът е нещо трудно 
разбираемо и трудно оце-
нимо. Той може да бъде в 
различни насоки и да има 
различни измерения. Някои 
могат да ритат топка така, 
че цял свят да ги следи със 
затаен дъх. Други могат да 
управляват. А трети просто 
имат идеи и смелостта да 
ги разработят. Един от тях 
е Мартин Маринов, побе-
дител в конкурса за прило-
жение за мобилната опера-
ционна система Android - 
Application Factory, орга-
низиран от М-Тел. Той не е 
някой програмист с огромен 
опит. Напротив - Мартин е 
само на 19 години и е от 
Враца. Но в момента учи 
в столицата на Шотландия 
Единбург, където мнението 
на колегите му от универ-
ситета за него е малко про-
тиворечиво. Работата му 
обаче говори достатъчно за 
способностите му. 

Приложението
Най-забавното в цялата си-
туация е, че Мартин раз-
бира за Application Factory 
седмица преди крайния 
срок. Което е причината и 
“Тук” (както се казва при-
ложението му) все още да 
е по-скоро на етап идея, 
отколкото да бъде завършен 
продукт. Именно тази идея 
обаче му спечели първата 
позиция и наградата от 20 
хил. лв., които според него 
ще отиват за доусъвършен-
стването на приложението. 

Самото то е базирано на 
концепцията за добавена 
реалност. Ако слушате Мар-
тин да обяснява какво точно 
представлява, опцията да го 
разберете е минимална. Най-
просто казано, “Тук” дава 
възможност на потребите-
лите му да наслагват точки 
върху различни обекти, ко-
ито впоследствие софтуерът 
разпознава под формата на 
различни обекти - от банко-
мати до музеи и други сгра-
ди с национално значение. 
Това превръща програмата 
в иновативен начин за на-
вигация, който е много по-
интуитивен от използването 
на обикновени карти. 

Всички тези виртуални 
точки обаче се добавят от 
потребителите на “Тук”, 
което добавя социален еле-
мент на приложението. В 
последно време се забеляз-
ва тенденция потребители-
те да предпочитат този тип 

Понякога една идея е повече от достатъчна, за да спечелиш 
конкурс. И да си върнеш вярата в България

В България има талант

Участници

68
приложения се състезаваха за първото място в конкурса 

Application Factory
▶

софтуер, разказва Мартин. 
И се надява да продължи да 
разработва приложението 
именно в тази насока. 

Плановете: ще бъдат до-
бавени категории, в които 
ще бъдат организирани 
различните точки, ще се 
вмъкне система за адми-
нистрация на данните, рей-
тинг система, брой пъти, 
в които дадено място е 
било посетено, коментари, 
ще се подобри начинът на 
показване на голям брой 
точки, за да не се трупат 
една върху друга, и много 
други. 

Потребителите
Мартин се надява да при-

влече интереса на потреби-
телите. “За момента “Тук” 
работи с мой сървър. Той не 
е много надежден, но съм 
сигурен, че ще издържи 
поне докато “Тук” набе-
ре скорост”, казва той. По 
думите му вече в света на 
“Тук” има добавени доста 
местоположения от самите 
потребители. Само два дни, 
след като “Тук” се появи 
в Android Market, то вече 
беше минало бариерата от 
100 сваляния, а вече над 
200 души ползват приложе-
нието. В което има над 500 
точки, най-голямата част от 
които са в София.  

А потребителите имат 
пълен контрол над инфор-

мацията, което я прави мо-
делирана от техните нужди 
и желания. Това заедно със 
стабилна администрация 
мисля, че ще е най-добрият 
модел за развитието й в 
бъдеще. “Тук” ще запази 
своя статут на социална 
програма, в която всеки по-
требител е ценен и важен.

бизнесът и българия
Освен че е талантлив про-
грамист, Мартин е и сту-
дент. И споделя, че се съм-
нява, че ще може да работи 
сериозно с някоя компания, 
докато учи. Но се надява, че 
не е изключено да се зани-
мава и със собствен бизнес, 
след като завърши. Просто 

му е твърде рано да знае. 
Най-хубавото е, че про-

веждането на Application 
Factory е дало вяра на Мар-
тин да се върне в България. 
Точните думи, с които от-
говаря на въпроса дали ис-
ка да се завърне тук, или да 
остане навън след края на 
образованието си, са: “Мо-
же би ако ме бяхте питали 
вчера преди състезанието, 
конкретният ми отговор 
щеше да е чужбина. За-
що? Ами впечатлението 
ми беше, че в България 
нещата са много по-кон-
сервативни, шансовете за 
реализация са малки. Аз 
съм студент в Единбург-
ския университет и опи-

тът ми там показва, че на 
Запад е много по-лесно да 
успееш. Но днес спокойно 
мога да кажа, че мнението 
ми е променено. Да си 
призная, имах предразсъ-
дъци относно конкурсите в 
България. Изобщо не очак-
вах да спечеля. Фактът, 
че съм на първо място, е 
наистина невероятен и го-
вори изключително много 
за това накъде е тръгнала 
България и че нашата стра-
на предлага също големи 
възможности за младите 
програмисти и оценява ви-
соко техния труд.”

Дано има повече като 
него.

Христо Ласков

 Победителят в конкурса мартин маринов ▶
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